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LU ASTOŅDESMITGADI SAGAIDOT 

Universitātes Sportam - 70 gadu i 
1999. gada 29. janvāri oficiāli tiks atzīmēta "Universitātes Sporta" (US) 70 gadu jubi

leja. Tieši šajā datumā LU Studentu padomes plenārsēdē tika pieņemts lēmums par US 
izveidošanu un tādējādi 1929. gadā uz Latvijas Universitātes Akadēmiskās sporta bied
rības bāzes dzima organizācija, kuras paspārnē savus lielākos panākumus turpmākajos 
gados guva daudzi izcili Latvijas sportisti. 

Viss LU sportiskais aktīvs ar pašreizējo US prezidentu un vienlaikus Veselības un sporta 
izglītības katedras vadītāju Jāni Melbārdi priekšgalā gatavojas atzīmēt šo vēsturisko noti
kumu ar jubilejas pasākumu tieši 29. janvārī. Jādomā, ka ikvienam ar sportu saistītam 
cilvēkam Latvijas Universitātē būs ko atcerēties vai uzzināt daudz iepriekš nezināma par 
savas Alma mater sporta vēsturi, kas nepārprotami apliecina, ka LU sportisti visos šajos 
septiņos gadu desmitos ir nemainīgi bijuši Latvijas augstskolu sporta avangardā. U N I V E R S I T Ā T E S 

Sākam viedokļu apmaiņu: 
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Dažādi jaunumi un, 
protams, turpinās sesija 

APSVEIKUMI 

LU Sporta kluba "US" atjaunetā|i 1989. gadā. No kreisās: V. Bernhards, I. Āboliņi, R. Grigors, X Graužine, Dz. 
Zaula, R. Ansene, J. Melbārdis, L. Vītols, L. Kovals (kura nav attēlā) 

Jau no 1923. gada Baltijas studentu sporta sarīkojuma Tēr-
batā (kas faktiski bija Baltijas valstu studentu olimpiāde SELL 
- Suomi, Eesti, Lietuvas, Latvijas studentu sporta apvienība), 
LU sportisti (pārsvarā vieglatlēti) aktīvi iekļāvās starpvalstu 
sporta dzī vē, nemaz jau nerunājot par pašmāju startiem. 1924. 
gada septembrī Rīgā tika sarīkota otrā Baltijas valstu studentu 
olimpiāde SELL, bet trešajā -1926. gadā - Helsinkos kopvēr
tējumā Latvijas studentu izlase ieņēma 2. vietu aiz Somijas 
studentu izlases komandas. Pamazām šī gadsimta pirmajā ce
turksnī sports LU ieguva vispārēju atzinību un to ieteica vi
siem jauniešiem kā svarīgu brīvā laika nodarbību. Ļoti aktīvi 
sportiskās aktivitātes sāka atbalstīt daudzās LU studentu kor
porācijas un loģisks attīstības turpinājums bija US izveidoša
na. Par pirmo "Universitātes Sporta" priekšsēdētāju tika izvē
lēts Juridiskās fakultātes students Roberts Plūme, kurš vēlāk 
kļuva ari par Latvijas Olimpiskās komitejas priekšsēdētāju 

(1933. - 1934. g.). Roberts Plūme vadīja US darbu no 1929. 
gada līdz 1937. gadam. Vēlāk viņa darbu turpināja Pēteris Le-
jiņš, Voldemārs Gulēns, Alfrēds Epalts, Oļģerts Griviņš, Vol
demārs Elmūts u. c. 

Trīsdesmitajos gados US tika izveidotas vairāk nekā 10 spor
ta sekcijas, pateicoties US aktivitātēm notika daudzi plaša mē
roga sporta pasākumi. Izcili panākumi US pārstāvjiem tajā lai
kā bija ziemas sporta veidos - Latvijas meistars Jānis Andrik-
sons, 1936. gadā studentu ziemas pasaules meistarsacīkstēs 
Sanktmoricā (Šveice) ieguva pirmās vietas 500 m, 1000 m un 
5000 m slidojumos. 1935. gadā, kad Latvijas izlase piedalījās 
4. ziemas Olimpiskajās spēlēs Garmišpartenkirhenē (Vācija), 
tās sastāvā bija 16 US pārstāvji (slēpošanā, hokejā, ātrslidoša
nā, daiļslidošanā). Šajā pat gadā Latvijas izlase basketbolā uz
varēja pirmajās Eiropas meistarsacīkstēs un faktiski visa izla
se sastāvēja no US sportistiem. 1936. gadā vislielākais sportā 

6. l p p > 

LU Veselības dienas sita augstu vilni. Šo dienu kuplais dalībnieku pulk: 1988. gadā Apšuciemā 

Latvijas Universitāte šogad ir saņēmusi neparasti daudz ap
sveikumu - kopskaitā ap 250. 

LU rektora J. Zaķa kungs personīgi saņēmis apsveikumu 
no Latvijas Valsts prezidenta Gunta Ulmaņa: 

"Ziemassvētki. 
Gaisma raaa prieku, 
Siltums - dzidru labestību. 
Lai egles smarža Jūsu mājās un uguns pavardā!" 

Saņemti ari apsveikumi no citām valsts amatpersonām. 
Skaistas atklātnes atceļojušas no citu valstu vēstniecībām Lat
vijā, piemēram, no Norvēģijas, Islandes, Francijas, Izraēlas, 
Igaunijas, Lietuvas, Ukrainas, Uzbekistānas u. c. 

Ir apsveikumi, kas ceļojuši no ļoti tālām zemēm: Vasedas 
universitātes (Japāna), Rietummičiganas universitātes, Ņujor
kas Valsts universitātes, Karbondales universitātes Dienvidil-
lionoisā (ASV), Minsteres universitātes (Vācija), Gēteborgas 
universitātes (Zviedrija), Helsinku universitātes (Somija), Šče-
cinas universitātes (Polija), Erevānas Valsts universitātes (Ar
mēnija) u. c. 

Latvijas Universitāti nav aizmirsušas ari draudzīgās augst
skolas tepat Latvijā: piemēram, sirsnīgi sveicieni no Rīgas Strā
dina universitātes rektora Jāņa Vētras, kurš vēl veselību un veik
smi katrā Jaunā gada dienā! 

Neskaitāmi daudz ir dažādu organizāciju un privātpersonu 
laba vēlējumi LU rektoram un viņa saimei. 

No lasītajām rindām visraksturīgākās kopīgajam vēlējumam 
šķita šīs: "Lai vienmēr kāds sapnis nomodā. 

Kāda vēlme, ko piepildīt, 
Kādas ilgas, ko remdēt... 

(PEliārs)" 12.1pp> 
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Sācies priekšpēdējais, nevis pēdējais gadu tūkstoša gads 
Pēdē jā la ikā pat lielos un nopie tnos i zdevumos p a r ā d ā s vie

doklis p a r to , ka pēc gada - reizē a r 2000. g a d a iestāšanos -
sagaidīs im a r ī j a u n o , t rešo gadu tūks to t i . P r o t a m s , bū tu skaist i 
svinēt d ivus lielus no t ikumus uzreiz - sagaidī t apa ļu gadaskai t l i 
un reizē a r ī j a u n u gadu tūks to t i . Diemžēl līdz n ā k a m a j a m g a d u 
tūks to t im ir j ā g a i d a gandr ī z divi gadi . Kā tad tā!? I r t aču t ik 
d a u d z ci lvēku, kas kaismīgi aizstāv viedokli , ka gadu tūkstoši 
m a i n ā s pēc g a d a . 

Es pieļauju, ka, īpaši neiedziļino
ties, galvā varētu rasties juceklis, to
mēr mani ļoti izbrīna, ka šo sagrozī
to faktu izmanto daudzas pazīstamas 
firmas savās reklāmas kampaņās. Ir 
tikai divi varianti - vai nu viņu cil
vēki paši to nezina, vai arī apzināti 
to izmanto kā reklāmas triku (kaut 
arī nelielu). Ak, kā man negribētos 
ticēt nevienam no šiem diviem va
riantiem. 

cembris. Vienā ziņā tomēr labi. Nā
košā gada atnākšanu mēs svinēsim 
tā kā tā. Ar pienācīgu godu būs ie
spēja svinēt arī aiznākošā gada at
nākšanu. 

Skeptiskākajiem lasītājiem iespē
jams ieskatīties šīs problēmas gra
fiskā izklāstā. 

Noslēgumā īss p ro feso ra 
AGŅA ANDŽĀNA komentārs: 

"Manuprāt, problēmas risi
nājums atkarīgs no tā. kam mēs 
gatavojamies atzīmēt jaunās 
tūkstošgades rašanos. Ja mūsu gadu 
skaitīšanai, tad raksta autoram ir 
taisnība pēc definīcijas. Ja mūsu ērai 

Problēma liekas pavisam 
vienkārša. Kad pagājuši pilni 
divi tūkstoši gadu (tātad, 2000. 
gada beigās), tad ari pagājuši 
divi gadu tūkstoši un var sāk
ties trešais. 

Daudzi vienalga šaubās - ja nu 
mūsu ēra sākās ar nulto, nevis pir
mo gadu, jo viss taču sākas ar nulles 
atzīmi. Ja jāsaka godīgi, tad nezinu. 

kur laika vai citādus intervālus sāk
tu numurēt ar 0. 

Kad pulkstenis rāda 0:00, tad sā
kas pirmā, nevis nultā stunda. Spor
tists, startējot distancē pie atzīmes 
"0", sāk pirmo, nevis nulto kilomet
ru. 

Šajā vietā arī var nojaust, kur ro
das kļūda: kaut arī pulkstenis var rā
dīt "0" un distancē pie starta var būt 
atzīme "0", tomēr nav ne nultās 
stundas, ne nultā kilometra. Lieta tā, 
ka ir svarīgi, ko mēs numurējam, ki
lometrus vai ceļa stabiņus, intervā
lus vai punktus starp tiem. Var būt 
nultais punkts, bet nevis nultais in
tervāls. Un gadi ir laika intervāli, 
nevis momenti. Tos skaita, sākot ar 
1. Turklāt tad, kad sāka numurēt 
gadus, nulli kā skaitli vēl vispār 
nepazina. 

Žēl, bet pēdējais šī gadu tūksto
ša datums būs 2000. gada 31. de-

(kas. manuprāt, pēc definīcijas sākas 
ar Kristus dzimšanas brīdi), tad 
jaunā tūkstošgade sākusies pirms 
vairākiem gadiem. Katrā ziņā au
toram ir pilnīgi taisnība, apgalvojot, 
ka tā nesāksies 1999. un 2000. gada 

Sagatavoji: 
JĀNIS ZUTERS 

"0." punkts, sākas mūsu 
ēra ar tās 1. gadu 
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"1." punkts, beidzas 1. 
un sākas 2. gads 

/ 

Beidzas 5. gads 

Beidzas 1998. gads un 
sākas 1999. gads, mēs 
esam šeit 

Beidzas pilni 2000 gadu, 
tātad, pilni divi gadu 
tūkstoši, sākas trešais 
gadu tūkstotis 

1998 1999 2000 

1. 2. 3. 
gads I gads | gads 

4. 
gads 

5. 
gads 

1999. 
gads 

2000. 
gads 

Pirmais gads, kaut ari 
sākas nullpunktā 

Gads, kura sākumu 
tikko sagaidījām - 1 9 9 9 . 
gads •L 

Latvijas Bibliotēku darbinieku LU mācībspēku grāmata 
tālakizglitibas centra atklāšana 

Sadarbības līgumu paraksta attēlā no kreisās Latvijas Nacionālās 
bibliotēkas direktors Andris Vilks, LU rektors Juris Zaķis, Bibliotēku 
informācijas tīklu konsorcija izpilddirektors Aldis Ābele, SIA IT Alise 
direktors Elmārs Gengers 

Latvijas bibliotēku darbinieku no
drošināšanai ar mūsdienīgām biblio
tēku darbam nepieciešamajām zinā
šanām, izveidots Latvijas Bibliotēku 
darbinieku centrs, kura svinīga atklā
šana notika vēl pērn - 2 1 . decembrī. 
Tas organizēts saskaņā ar Latvijas 
Universitātes Filoloģijas fakultātes 
Bibliotēkzinātnes un informācijas zi
nātnes nodaļas, Latvijas Nacionālās 
bibliotēkas Bibliotēku dienesta un IT 
ALISE iniciatīvas grupas kopīgi iz
strādātu projektu, kas guva atbalstu 
Sorosa fonda organizētajā projektu 
konkursā. Saskaņā ar projektu centrs 
dibināts kā Latvijas Universitātes Fi
loloģijas fakultātes struktūrvienība, 
kas īsteno bibliotekāru, bibliogrāfu un 
informācijas darbinieku tālākizglītī-
bas programmu. 

Centra organizēšanas process il
ga vienu gadu - no 1997. gada ok
tobra līdz 1998. gada novembrim. 
Pirmais solis šajā darbā bija Dānijas 
Karaliskās bibliotēkzinātnes un in
formācijas zinātnes augstskolas Tā-
lākizglītības centra apmeklējums 
pieredzes apgūšanas nolūkā, jo Dā
nijas bibliotekāru tālākizglītības sis
tēma ir pozitīvi vērtēta gan pašā Dā
nijā, gan arī pasaules bibliotekārajā 
sabiedrībā. Tika noslēgts sadarbības 
līgums ar Dānijas Karalisko biblio
tēkzinātnes un informācijas zinātnes 
augstskolu par abu centru sadarbību 

nākotnē. Centrs paredzēts visu tipu 
bibliotēku visu kategoriju darbinie
kiem ar dažādiem izglītības un prak
tiskās pieredzes līmeņiem. Galvenie 
darbības virzieni: 

- kursu un semināru organizēša
na; 

- sadarbība ar augsti kvalificētiem 
bibliotēku un informācijas darba spe
ciālistiem Latvijā un ārvalstīs, rad
niecīgām izglītības struktūrām citās 
valstīs; 

- pētniecības darbs tālākizglītības 
jomā. 

Lai realizētu centra darbību, Lat
vijas Universitāte, Latvijas Nacionā
lā bļbliotēka, SIA IT ALISE un Bib
liotēku informācijas tīklu konsorcijs 
1998. gada 21. decembrī parakstīja 
sadarbības līgumu par pedagoģisko, 
materiālo un programmatūras nodro
šinājumu Latvijas Nacionālās biblio
tēkas telpās Tērbatas ielā 75, kur sa
skaņā ar līgumu centram ierādītas da-
torklases un mācību klases telpas. 

Izmantojot Latvijas bibliotēku 
darbinieku aptaujā iegūtos rezultā
tus, izveidots centra kursu katalogs. 

Vislielāko popularitāti izpelnīju
šies kursi: "Bibliotekārā psiholoģi
ja", "Informācijas pakalpojumi", se
mināri: "Projektu vadīšana", "Biblio
tēku pārvaldība", kuru organizēja 
Dānijas Karaliskās bibliotēkzinātnes 
un informācijas zinātnes augstskola. 
Sorosa fonda - Latvijas rīkotais divu 
dienu seminārs - lietišķās spēles 
"Bibliotēkas lietotāju apkalpošanas 
uzlabošana" bija pirmais iecerēto se
mināru ciklā dažādām profesionāļu 
grupām. Jau šobrīd ir saņemti pie
teikumi 1999. gadam, ierosinājumi 
kursu un semināru tematikas papil
dināšanai, kurus ari centīsimies rea
lizēt. 

IVETA GUDAKOVSKA, 
Bibliotēku darbinieku 
tālākizglītības centra 

direktore 

m 
ft 

Grāmatas "Izglītības indikatoru sistēmas" autori (no kreisās) A. Geske, 
A. Grīnfelds, A. Broks, J. Valbis, A. Kangro un recenzents J. Zaķis 

Patīkami saņemt autogrāfus no grā
matu autoriem, ja tie vēl ir ar īpašu pie
bildi, kā piemēram - "Izglītības jaunat
tīstības popularizētājai" ( t . i., šo rindu 
autorei) - tā ierakstīja docents Andris 
Broks grāmatas "Izglītības indikatoru 
sistēmas"titullapā. Svētki notika 15. jan
vārī LU akadēmiskajā grāmatnīcā Bas-
teja bulvārī 12. 

Autoru kolektīvā ir vēl tādi LU mā
cībspēki kā Andrejs Geske, Andris 
Grīnfelds, Andris Kangro, Jānis Val
bis un monogrāfijas priekšvārdu uzrak
stījis LU rektors Juris Zaķis. 

VIEDOKLIS 

Monogrāfija ir sērijas "Izglītības 
pētniecība Latvijā"otrais izdevums. 
Pirmā nosaukums - "Izglītības starp
tautiskās salīdzinošās novērtēšanas sis
tēma Latvijā". 

Grāmata izdota apgādā "Mācību 
grāmata" un finansiālu atbalstu snie
dzis Sorosa fonds - Latvija. 

Vairāk vai mazāk grāmata ir pētī
jums par sociālo vidi, kurā attīstās iz | 
glītība un cilvēks tās kontekstā. 

Sērijai paredzēts turpinājums. 

ILZE BRINKMANE 

Vai visi filologi var dzīvot 
zem viena jumta? 

Centra vadītāja Iveta Gudakovska priecīga saņemt ziedus no 
A. Vilka kunga 

Šobrīd Universitātē ir vairāki 
aktuāli jautājumi, kuru ap
spriešanā iesaistīti daudzi inte
resenti. Viens, jau laikrakstā "Die
na" aprakstītais - LU centrālās 
ēkas rekonstrukcija, otrs - visu 
filologu - gan no Visvalža ielas, gan 
no Jūrmalas gatves - apvienošana 
vienotā fakultātē. Perspektīvā - ne
radīt robežšķirtni ari starp sveš
valodu studētajiem. 

"UA" vēlas uzklausīt visas ie
interesētās puses, jo viena galva 
gudra - daudzas vēl gudrākas. 

Domāju, ka pašlaik filoloģijas 
(latviešu) studiju apvienošana varbūt 
lielā mērā tikai formāla, mehāniska 
Filoloģijas un Pedagoģijas un psiho
loģijas fakultātes attiecīgo studentu 
un docētāju kopā salikšana. Tas tā
pēc, ka šajās fakultātēs realizē dažā
das programmas, līdz ar to pat vie
nādu nosaukumu studiju kursi atšķi
ras pēc apjoma, mērķiem un ievir
zes, un to docēšana kopā nav iespē
jama. Protams, atrodoties zem viena 

jumta (tiešā nozīmē!), studentiem 
būtu iespējama lielāka B un C gru
pas kursu izvēle. Tas ir pozitīvais šā
das apvienošanas moments. Negatī
vais - nebūtu iespējama pedagoģijas 
un psiholoģijas kursu kopā docēša
na visu virzienu (latviešu valodas un 
literatūras, svešvalodu, vizuālās 
mākslas, mājturības, amatu mācības, 
veselības mācības u. c.) topošajierr 
skolotājiem (kā tas pašlaik notiek Pe
dagoģijas un psiholoģijas fakultātē). 

Galvenā problēma - fakultāšu 
ģeogrāfiskais novietojums. Domāju, 
ka daudzas problēmas atkristu pašas 
no sevis, ja Universitāte vai vismaz 
Filoloģijas, Svešvalodas un Pedago
ģijas un psiholoģijas fakultāte atras
tos vienkopus Studentu pilsētiņā. Bet 
tā nu laikam gan ir ļoti tāla nākot
ne?! 

ILZE STIKĀNE, d o c e n t e , 
LU PPF Latviešu va lodas un 

literatūras m ā c ī b u m e t o 
diskās katedras vadītāja 
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Daudz baltu dieniņu... II 

Tā Senāta sēžu zālē 14. janvārī 
jļizskanēja kā apsveikuma dziesma 
LU rektora palīdzei Mildai Kleperes 
kundzei nozīmīgajā jubilejā. 

"Universitātes durvis pirmo reizi 
vēru 1945. gadā un tās virinu jopro
jām. Latvijas Universitāte ir manas 
mājas, mana ģimene, jo manu ģime
ni un daudzus draugus atņēma karš. 

Tā bija liela laime, ka radās ie-

LU FAKULTĀTĒS 

spēja studēt. Esmu priecīga, ka savā 
dzīves ceļā esmu sastapusi daudzus 
labus cilvēkus, jo visos laikos pastāv 
iespēja palikt Cilvēkam. Zinu, ka rei
zēm esmu "šerpa" un ska|a. bet cil
vēkos augstu vērtēju atklātību." 

Visilgāk nostrādāts par prorekto
ri, vadot neklātienes noda|u. kad sa
vām padotajām viņa allaž atgādinā
jusi, ka galvenais ir strādāt vienotā 
komandā un atcerēties, ka esat Uni

versitātes vizītkarte. 
Šobrīd rektora palīdze sociālajos 

jautājumos Milda Kleperes kundze tur
pina aktīvi dzīvot līdzi notikumiem, 
līdzpārdzīvojot par neveiksmēm un no 
sirds priecājoties par veiksmēm. 

"Esmu diezgan spītīga" - tā aklā-
ti par sevi sacīja jubilāre, taču ceram, 
ka kādā no nākamajiem "UA" numu
riem lasīsiet garāku sarunu. 

ILZE BRINKMANE Mildu Kleperi (no kreisās) jubilejā sveikt bija ieradušies teju visi 
Universitātes darbinieki 

Svētki Anatomijas un histoloģijas katedrā 

Māra Pilmane 

Pagājušā gada nogalē - 17. de
cembri - notika katedras prezentāci
ja. Katedras vadītāja, profesore Mā
ra Pilmane un viņas kolēģi vispirms 
aicināja uz pasākuma svinīgo da|u, 
kas notika Dzelzce|a slimnīcas a/s 
"Biķernieki" konferenču zālē. Vis
pirms apsveikumu teica LU rektors, 
profesors Juris Zaķis. Viņš katedras 
ļaudīm dāvināja savu grāmatu "Pulk
steņa atvēršana". Pēc tam profesore 
Pilmane pastāstīja par to. kā savu
laik, 1920. gadā, uzsākās anatomi
jas un histoloģijas mācīšana Latvi-

a jas Universitātes Medicīnas fakultā-
| tē. Kārlis Arājs, kurš uzsāka studi-
S jas šajā fakultātē 1933. gadā un pēc 
5 tās absolvēšanas turpināja tajā strā-
i dāt, kavējās atmiņās par laiku līdz 
° 1940. gadam, kad anatomijas kated

ra bija sasniegusi savu kulmināciju. 

Bija izveidots anatomijas muzejs, 
veiksmīgi ritēja zinātniskā darbība. 
Taču tad sākas okupācija.. 

Svētku reizē Arāja kungs vēlēja 
veiksmīgu turpmāko darbu atjauno
tajai Medicīnas fakultātei un arī Ana
tomijas un histoloģijas katedrai. 

Miervaldis Kaminskis - katedras 
lektors studijas šajā fakultātē uzsā
cis 1946. gadā, bet no 1952. gada sā
cis strādāt katedrā par anatomu. Viņš 
izteica prieku un gandarījumu par to. 
ka atkal var strādāt savā vecajā mī
ļajā Alma maler un turpināt tās tra
dīcijas, ar kurām Medicīnas fakultā
te savulaik darbu uzsākusi un kuras 
pa šiem gadiem nav zudušas. 

Medicīnas fakultātes dekāns pro
fesors Uldis Vikmanis atgādināja, ka 
1997. gada 29. decembrī - Universi
tātes Senāts nobalsoja par Medicīnas 

fakultātes atjaunošanu un ir aizkus
tinoši, ka gada laikā paveikts tik 
daudz. Tādēļ šī diena - 29. decem
bris - turpmāk būs fakultātes svētki. 
Dekāns pateicās profesorei Mārai 
Pilmanei un pārējiem kolēģiem par 
veikto šajā laikā un vēlēja veiksmi 
ari turpmāk. 

Ar ziediem un sirsnīgiem laba vē
lējumiem sanākušie sveica Anatomi
jas un histoloģijas katedras ļaudis. 

Pasākuma neformālā daļa ritēja 
katedras telpās, kur varēja vērot vi
su, kas nepieciešams - gan preparē
jamos ķermeņus, gan mulāžas, gan 
ar datortehniku veicamo. 

Lai veiksmīgs ari šis gads Anato
mijas un histoloģijas katedrai! 

MĀRA SADOVSKA 

Esam gatavi darbam 
Medicīnas fakultātes pirmajam kur

sam īpaši svarīgi ir divi fundamentā
lie medicīnas priekšmeti, proti, anato
mija un histoloģija jeb mācības pārcil
vēka ķermeņa makro- un mikrostruk-
tūru. Abus priekšmetus māca anatomi
jas un histoloģijas katedrā. Mācību pro
cesa nodrošināšanai paredzētas anato
mijas, histoloģijas laboratorijas, bet 
galvenokārt - zinātniska darba nodro
šināšanai katedrā darbojas neiropeptī-
du laboratorija, kurā ar specializētām 
morfoloģijas metodēm tiek veikti teo
rētiskās un klīniskās medicīnas pētīju
mi. Jāatzīmē, ka katedras mācībspēku 
zinātniski pētnieciskais darbs jau tagad 
ir cieši saistīts ar klīniskai medicīnai 
svarīgu jautājumu izzināšanu un tiek 
veikts kopā ar Rīgas lielāko slimnīcu 
klīnicistiem. 

Katedra tiek veidota atbilstoši Ei
ropas un pasaules identiskām struktū
rām, kā pamatelementus anatomijas 

priekšmeta apmācī
bai lietojot: 

1) plastmasas 
modeļus, kas ir 
precīzi cilvēka 
organisma struk
tūru atdarināju
mi, ētiski no
formēti, tīri 

un viegli lietojami. Modeļu vērtība ir 
nozīmīga, jo, piemēram, cilvēka ske
leta modelim matemātiski precīzi iz
skaitļotas un atzīmētas muskuļu pie
stiprināšanas vietu variācijas katram 
kaulam, ko nav iespējams iemācīties, 
preparējot miruša indivīda ķermeni. 
Pēc mode|iem viegli mācīt struktūras, 
kuras cilvēka organismā ir mazas vai 
grūti konservējamas, piemēram, acs, 
auss; 

2) datorprogrammas, kuras |auj iz
sekot struktūrām un to veiktajām funk
cijām 3D plaknē, ko atkal - nav iespē
jams nodrošināt, demonstrējot līķi! 
Studenti datorprogrammas var lietot 
patstāvīgi, turklāt gūstot iespēju papil
dināt datoriemaņas un zināšanas ang
ļu valodā; 

3) līķa preparēšana un demonstrā
cija pasniedzēja vadībā domāta, lai ie
pazīstinātu studentus ar miruša cilvē
ka ķermeni, tomēr nesastāda vairāk kā 
20 - 40 procentus no anatomijas ap
mācībai domātajiem augstākminēta
jiem pamatelementiem. 

Interesanti, ka, nodrošinot atbilsto
šo virzienu ar materiāli tehnisko eki
pējumu, nācies saskarties ar paradok
sālu situāciju, proti, visvieglāk Latvi
jā iegūstami bijuši... līķi! Par velti un 
pietiekošā daudzumā! Viss pārējais -
datori, programmas, plastmasas mode
ļi, - nepieciešamais papildus inventārs 

ir bijis jāpērk! 
Nopietns ir 

jautājums par grā
matām. Patlaban 
katedras anato
mijas bibliotēku 
veido pasnie-

d z e j u 

personīgās grāmatas. Pēdējās tiek pirk
tas arī ārzemēs, iespēju robežās - pat 
vienā eksemplārā, kuru pēc tam. apmā
cības gaitā, būs iespēja kopēt. Klasis
kie anatomijas atlasi un mācību grāma
tas ir pieejamas brīvā tirdzniecībā. Tā
dējādi veidojas situācija, līdzīga citām 
Eiropas valstīm, kur studenti mācību 
grāmatas pērk paši, nevis ņem no bib
liotēkām. 

Anatomijas attīstības un izveides 
plānu par atbilstošu Eiropas standar
tiem atzinuši ārzemju kolēģi (zviedri), 
uzņemoties oficiālu šefību par jauniz
veidoto priekšmetu un nodrošinot vies
lektoru lekcijas un mūsu pasniedzēju 
īslaicīgu iepazīšanos ar skandināvu ap
mācību savu augstskolu anatomijas de
partamentos. 

Histoloģijas apmācība medicīnas 
studentiem mainīta radikāli (salīdzi
not ar līdz šim Latvijā lietoto priekš
meta apmācības sistēmu!), mazinot 
klasiskās vācu skolas ietekmi un at
vēlot vairāk laika nevis preparātu zī
mēšanai, bet jauno priekšmeta virzie
nu pasniegšanai (jāpaskaidro, ka zī
mēšanas nozīme samazinājusies gal
venokārt tādēļ, ka mūsdienīga tehni
ka atļauj plaši lietot kopēto materiālu, 
kas nebija iespējams vēl pirms desmit 
gadiem!). Tādējādi akcentētas augstas 
kvalitātes lekcijas, aptverot gan vis
pārējo, gan speciālo histoloģiju, gan 
ari pēdējos gados priekšmetā izveido
jušos - funkcionālo histoloģiju. Prak
tiskie darbi ietver preparātu demons
trāciju ar svarīgāko struktūru analīzi 
un priekšstata veidošanu par katras 
struktūras saikni ar funkciju. Papildus 
patstāvīgā darba stundu laikā studen-

Lektors Miervaldis Kaminskis 

ti paši trenējas atrast svarīgākās struk
tūras un konsultējas ar pasniedzēju. 
Ari histoloģijas priekšmetā paredzēta 
datorprogrammu lietošana gan kopā ar 
pasniedzēju, gan patstāvīgi. Kopumā 
mūsu izveidotā priekšmeta program
ma balstās uz līdzšinējās priekšmeta 
pasniegšanas nepilnību novēršanu 
Latvijā, skandināvu un pasaules val
stu (Austrālijas) priekšmeta pasnieg
šanas metodoloģiju. Arī par šī priekš
meta izveidi neoficiālu šefību uzņē
mušies skandināvu kolēģi. Literatūra 
histoloģijā latviešu valodā ir noveco
jusi, tādē| tiks lietotas citu valstu iden
tiskās struktūrās lietojamās, vispārat
zītās mācību grāmatas, kuras ir iegā
dātas gan nelielā skaitā, bet būs pie
ejamas katedras mācību bibliotēkā. Ar 
histoloģijas priekšmetu cieši saistīta 
neiropeptīdu laboratorija, kas paredzē
ta studentu bakalauru, maģistru, pro-

mocijas darbu izstrādei. Visas tēmas, 
kas šeit tiek izstrādātas, ir saistītas ar 
klīniskā materiāla izpēti, bet laika gai
tā pagatavotie unikālie preparāti vē
lāk paredzēti demonstrācijai studen
tiem un ārstiem rezidentiem klīniskās 
histoloģijas kursā. 

Svarīgs priekšmets ir medicīniskā 
embrioloģija, kuras apmācībai atvēlēts 
semestris. Priekšmeta apmācībai saga
tavotas īpašas demonstrācijas kolekci
jas, un, izveidojot šo kursu līdzīgi tam. 
kā embrioloģiju pasniedz citu valstu 
medicīnas augstskolās, ceram aizpil
dīt to patiesībā tukšo nišu, kāda izvei
dojusies Latvijā šinī jomā. 

Materiāli tehniskais ekipējums his
toloģijā un embrioloģijā sastāv no ār
zemēs un Latvijā pagatavotajiem pre
parātiem, ārzemēs iegādātajiem Leiti 
binokulārajiem mikroskopiem ar aug
stas kvalitātes optisko sistēmu. 

Tādējādi, veidojot atjaunotajā Me
dicīnas fakultātē pasaules standartiem 
atbilstošu anatomijas un histoloģijas 
apmācības saturu un vidi, no topoša
jiem ārstiem sagaidīsim un prasīsim 
vienu - piedāvāto uztvert, saprast un 
apgūt, un šinī darbā jaunajiem palīdzēs 
katedras medicīnas doktori un habili
tētie medicīnas doktori, 

MĀRA PILMANE, 
LU MF his to loģi jas un 
c i to loģi jas profesore , 

Dr. habil. m e d . , 
LZA korespondēta j locek le 
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Atsevišķās studentu rotas kara celi 
Pirms 80 gadiem 
1918. gada 18. novembrī prokla

mētās Latvijas Republikas sākums bi
ja visai grūts. Latvija bija zem vācu 
okupācijas varas, kuru draudēja no
mainīt naidīgā Krievijas lielinieku 
diktatūra. Republikai vēl nebija sava 
karaspēka, kas to spētu aizstāvēt. Pir
mā dzimteni aizstāvēt pieteicās jau
natne. Jau nākamajā dienā pēc Re
publikas proklamēšanas. Latviešu iz
glītības biedrības vidusskolas skolē
nu sapulces dalībnieki atsaucās uz 
skolas direktora K. Kundziņa aicinā
jumu palīdzēt aizsargāt tēvu zemi. 
Nākamajā dienā pie Ministru prezi
denta K. Ulmaņa ieradās skolēnu pār
stāvji un pauda skolēnu gatavību cī
nīties par Latviju. 20. novembrī kap
teinis Bērziņš ieradās vidusskolā un 
sāka formēt Skolnieku rotu. Rota vei
ca kārtības sargāšanas un rekvizīciju 
uzdevumus Rīgā. Decembra beigās 
Skolnieku rotā bija ieskaitīti 72 da
lībnieki. Vairāki no viņiem 2. janvārī 
pievienojās Atsevišķai studentu rotai, 
kad tā atstāja Rīgu. 

Dažas dienas pēc skolēnu sapul
ces - 23. novembrī V. Olava komerc
skolas telpās pulcējās latviešu tautī
bas studenti. Viņi vienprātīgi atbal
stīja Pagaidu valdību un izteica gata
vību iestāties apsardzības spēkos. Sa
pulces dalībnieki sāka izpildīt pieteik
šanās anketas. Studentu nākamajā sa
pulcē 16. decembrī anketas bija jau 
izpildījuši 159 studenti. 

Tic bija gan korporāciju biedri, gan 
ārpus korporācijām studējošie. Taču 
korporeli bija organizētāki. Korporā
cijas "Selonija" 29. novembra ģene-
rālsapulcē tika pieņemts lēmums, ka 
visiem korporācijas biedriem neiz
trūkstoši jāstājas Apsardzības minis
trijas dienestā. Korporācija pieņēma 
lēmumu aicināt pievienoties šim lē
mumam arī korporācijas "Tālavija" 
un vācu korporācijas "Rubonia" stu
dentus. 

16. decembrī studentu sapulcē pie
dalījās apsardzības ministrs J. Zālī-
tis. Rota vēl oficiāli nebija nodibinā
ta, kad 16. decembrī septiņi rotas ze
messargi saņēma uzdevumu leitnan
ta Einberga vadībā no Rīgas uz Cē
sīm nogādāt ieroču sūtījumu jaunfor-
mējamai Cēsu rotai. Šis uzdevums ti
ka sekmīgi veikts. Cēsu apkārtnē stu
denti piedalījās kaujas izlūkošanā. 

VIŅI PIE MUMS 

reizē ar Cēsu rotu 27. decembrī at
griezās Rīgā un turpināja dienestu At
sevišķā studentu rotā. 17. decembri, 
sākoties Ziemassvētku brīvdienām, 
visi pieteikušies studenti nolēma 19. 
decembri uzsākt karavīru gaitas. Ro
tas štati - 200 zemessargu - ar atpa
kaļejošu datumu bija apstiprināti jau 
ar 11. decembri. Pavēle par Atseviš
ķās studentu rotas dibināšanu tika iz
dota 20. decembri. Šo dienu pieņemts 
skaitīt par rotas dibināšanas datumu, 
kaut gan rota savu dienestu uzsākusi 
jau agrāk. 19. decembrī rota jau pīkst. 
7.00 no rīta pulcējās Apsardzības mi
nistrijā Brīvības ielā 61. Jau pirmajā 
dienā jaunie zemessargi uzsāka kār
tības dienestu pilsētā un veica pārti
kas rekvizīcijas. Rota novietojās Rī
gas namīpašnieku krājaizdevumu sa
biedrības namā Brīvības bulvārī 32. 
Par rotas komandieri tika nozīmēts 
students, kapteinis N. Grundmanis, 
par vadu komandieriem - A. Galin-
doms, A. Stalbe un P. Pommers. Līdz 
gadumijai rotā pēc pavē|u datiem bi
ja ieskaitīti 235 studenti, taču daži ti
ka pārkomandēti uz citām daļām, 
1919. gada 2. janvāri rotā bija 216 ka
reivji. No dažām ģimenēm rotā tika 
iestājušies vairāki studenti - brāļi. 
Mārsēnu pagasta zemnieka Jēkaba 
Eglīša četri dēli, Meirānu pagasta 
zemnieka Reiņa Rubuļa, Iecavas ap
tiekāra Krišjāņa Tepfera, Stāmerienes 
pagasta rakstveža Kār|a Kripēna un 
mācītāja Andrieva Niedras trīs dēli 
kopīgi dienēja rotā. 

27. decembri pīkst. 10.00 Atseviš
ķā studentu rota kopā ar Instruktoru 
rezervi un Skolnieku rotu pēc Pagai
du Valdības rīkojuma piedalījās pir
mā Latvijas karaspēka parādē Stabu 
ielā pretī Apsardzības ministrijai (uz 
Brīvības ielas krustojuma). Parādi ko
mandēja kapteinis J. Balodis, to pie
ņēma Ministru prezidents. Parādi no
skatījās valdības locck|i un Daugavā 
17. decembrī iebraukušās Anglijas 
karakuģu eskadras komandieris kontr
admirālis Edvīns Aleksanders-Sin-
klers. Ang|i ar karaspēka stāju bija ap
mierināti. 

Rotas saimniecības virsniekam 
virsleitnantan Zommeram bija izde
vies ietērpt rotas karavīrus puslīdz vie
nādos tērpos: baltos aitādas puskažo
ciņos, vācu armijas zābakos, ar franču 
bruņucepurēm kā galvassegām. 

Ļuda Kurganova 

Iepriekšējā "Universitātes Avī
zes" numurā jau rakstījām par Al-
vīdu Butku, lietuvieti, humanitā
ro zinātņu doktoru un "Letonikas" 
centra vadītāju, kurš Kaunas Vi
tauta Dižā universitātē studentiem 
māca latviešu valodu. 

Viņš iepriekšējo mācību semes
tri stažējās LU Filoloģijas fakul
tātē un kopā ar viņu bija arī vai
rāki Lietuvas studenti. Sajā reizē 
mūsu saruna ar l.udu Kurganovu 
un Astu Strekauskaiti - Vitauta Di-

1. Atsevišķā latviešu bataljona 
nozīme. Apakšējā kreisajā stūri 
redzama Atsevišķās studentu 
rotas krūšu nozīme. 

ATSEVIŠĶĀ 
STUDENTU 

R0TÁ 

Rotas karogs 

Atsevišķā studentu rota netika Ne
skaitīta zemessargos, bet pak|auta tie
ši apsardzības ministram. Ar 5. jan
vāri 1919. gadā rotu nozīmēja Pagai
du Valdības apsardzībai. Rīgu rota at
stāja kājām 2. janvāri. No Jelgavas tā 
kopā ar valdību vilcienā devās uz Lie
pāju. Liepājā rota turpināja apmācī
bas un saņēma tanī laikā modemu ap
bruņojumu - astoņas angļu Madsena 
tipa patšautenes. 

Drīz vien rotai bija jāuzņemas Lie
pājas dzelzceļa apsardzība. 15. feb
ruāri rota izbrauca uz fronti un 17. 
februāri tika iekļauta 1. Atsevišķā lat
viešu bataljonā, kuru komandēja kap
teinis O. Kalpaks. Sākās rotas kaujas 
darbība, kura ilga līdz atbrīvošanas 

kara beigām. 
8. martā krita rotas komandieris 

kapteinis N. Grundmanis. Par rotas 
komandieri tika iecelts virsleitnants 
A. Galindoms. 

21. martā 1. Atsevišķais latviešu 
bataljons tika pārveidots par Atse
višķo latviešu brigādi, kuras sastāvā 
bija Studentu bataljons. Par bataljo
na komandieri tika iecelts virsleit
nants A. Galindoms. Bataljonā sāku
mā bija tikai viena rota, taču drīz 
vien to papildināja līdz divām kāj
nieku, vienai ložmetēju rotai un sa
karu komandai. Par rotu komandie
riem tika iecelti virsleitnants M. 
Ozols un kapteinis P. Zolts, kurš krita 
kaujā pie Kauguriem 1919. gada 18. 
maijā. 

Maijā Studentu bataljons caur Rī
gas Jūrmalu un Kalnciemu sāka kau
jas par Rīgas atbrīvošanu, kuras bija 
visai smagas, jo lielinieki izmantoja 
no Pasaules kara Jūrmalā palikušos 
ierakumus un dzeloņdrāšu aizžogo
jumus, tādēļ bataljons kopā ar bri
gādes citām vienībām Rīgā ienāca 
dienu vēlāk par vācu vienībām - 23. 
maijā. 

Pēc Rīgas atbrīvošanas Studentu 
bataljona vienības Rīgā pildīja gar
nizona dienestu, bet jau maija beigās 
to pārvietoja uz Austrumu fronti cī
ņai pret lieliniekiem Lubānas ezera 
apkārtnē. 

1919. gada jūlijā, kad pirmais Lat
vijas armijas virspavēlnieks ģenerā
lis Simonsons sāka veidot Latvijas ar
miju, apvienojot Igaunijas armijas pa
kļautībā esošos Cēsu un Valmieras 
pulkus ar Zemessardzē iekļauto At
sevišķo latviešu brigādi. Studentu ba
taljons tiek ieskaitīts 3. Jelgavas kāj
nieku pulkā kā tā pirmais bataljons. 

Te jāpiebilst, ka tā sauktajam ot
rajam studentu bataljonam, kurš ok
tobra dienās 9. Rēzeknes kājnieku 
pulka sastāvā Daugavmalā aizstāvē
ja Rīgu pret Bermonta-Avālova ko
mandēto Krievijas Rietumu armiju, ar 
Atsevišķo studentu rotu nav nekādu 
sakaru. 

3. Jelgavas kājnieku pulks Austru
mu frontē palika līdz miera līgumam 
ar lielinieku Krieviju. Tad studenti at
griezās Rīgā un turpināja mācības. 
Vairāki tās turpināja kā Karaskolas 
audzēkņi. No Atsevišķās studentu ro
tas izauguši daudzi slaveni latviešu 

karavadoņi. Lai minam ģenerāļus 
Tepferi un Praulu, pulkvežus Lūkinu, 
Galindomu, Kripēnu un Zīvertu, kap
teini Einbergu, virsleitnantus Pārupu, 
Martinsonu un citus. 

Latvijas brīvvalstī daudz tika da 
rīts studentu - brīvības cīnītāju pie 
miņas iemūžināšanai. Pie Atsevišķās 
studentu rotas mītnes Brīvības bul
vāri 32 1933. gada 20. decembri ti
ka atklāta piemiņas plāksne. Rotas 
nosaukums bija minēts arī 1. Atse
višķā latviešu bataljona piemiņas 
plāksnē pie Rīgas latviešu biedrības 
nama Merķeļa ielā 13. Abas plāksnes 
sovjetu varasvīri likuši noplēst. 
1934. gada 10. novembri "Selonija 
K!" atklāja rotas kareivju fotoizstā
di. Ik gadus 20. decembrī tika rīko
tas rotas piemiņas sanāksmes. 

Rotas leitnants Zigfrīds Anna 
Meierovics dāvāja rotai karogu, ku
ru ik pēc gada glabāja viena no tām 
korporācijām, kuras biedri bija die
nējuši rotā. Šo karogu izdevies sa
glabāt. Tagad to var redzēt 65. Atse
višķā studentu bataljona svinīgajos 
sarīkojumos. 

Rotas karavīriem bija krūšu ne
zīmes. Tās attēlu var redzēt 1. A 
sevišķā latviešu bataljona (Kalpa-
ka bataljona) nozīmes apakšējā 
kreisajā stūrī. 

Taču šodien studentu-varoņu pie
miņā ne viss ir paveikts un nopostī
tais - atjaunots. Piemiņas plāksnes 
gaida V. Olava komercskolas ēka 
Marijas ielā 32. kur tika likti pamati 
studentu kaujas vienībām, pašreizē
jā Latvijas Universitātes ēka Brīvī
bas bulvārī 32, kur atradās pirmās ro
tas kazarmas, bijusī Apsardzības mi
nistrijas ēka Brīvības ielā 61, kur die
nestu sākuši Atsevišķās studentu ro
tas zemessargi. Vai par to nebūtu jā
parūpējas zemessargiem! Aizmirsu
sies Latvijas bruņoto spēku tradīci
ja, ka vienības kaujas karogu nes in
struktors, bet tam asistē virsnieki. 
Ceram, ka nākamajā reizē pie Atse
višķās studentu rotas karoga asistēs 
65. Atsevišķā studentu bataljona 
virsnieki. 

Pirms 8 0 g a d i e m izdotās 
kaujas pavē l e s pārlasījis -

AUSEKLIS SKAIDRIS 
OZOLIŅŠ 

Asta i un Ludai patika Rīga 
žā Universitātes Lituānistikas fa
kultātes IV kursa studentēm - par 
to, kāds bija viņu laiks Latvijā. 

- Kā sākāt interesēties par lat
viešu valodu? 

Ļuda: - Esmu valodniece un vē
los mācīties Baltijas valstu valodas. 
Mani ļoti ieinteresēja pasniedzēja 
Butkus lekcijas gan par latviešu va
lodu, gan kultūru. 

Asta: - Viņa lekciju ietekmētas vē
lējāmies arī braukt uz Rīgu, lai vēl 
pamatīgāk apgūta valodu. 

- Kādas ir atšķirības starp stu
dijām Kaunā un LU? 

Ļuda: - Latvijā mācīšanās sistē
ma ir citādāka nekā Lietuvā. Tur pa
ši izvēlamies mācību priekšmetus 
katram semestrim, bet mācību plāns 
ir visiem četriem gadiem. LU ir se
mestra plāns, un tu neko nevari iz
vēlēties. 

Vēl kāda lieta man nebija īsti pa 
prātam. Studentam nav iespēju mācī
ties dažādas valodas. Lietuvā varam 
mācīties tās, kuras vēlamies - japāņu, 
ķīniešu, skandināvu. Nav svarīgi, kā
da ir mana specialitāte - esmu valod
nieks vai studēju informātiku. Latvi
jas studenti, atbraucot uz Lietuvu, ari 
cenšas izmantot šo iespēju. 

Pie mums gandrīz visi studenti 
bez lietuviešu un krievu valodas prot 
vēl 2 - 4 svešvalodas. 

Asta: - Kaunas universitātē mēs 
varam saņemt sertifikātu par otru 
specialitāti. Piemēram, es saņēmu 
sertifikātu latīņu valodā un domāju, 
ka šīs zināšanas man ļoti noderēs. 
Ļudai ir sertifikāts angļu valodā. 

- Kādēļ par savu esat izvēlēju
šās humanitāro specialitāti? 

Ļuda: - Man nekad nav patikusi 
matemātika un tamlīdzīgi mācību 
priekšmeti, bet vienmēr ir interesē
jusi literatūra, lasīšana, valoda. Jau 
no pirmās klases zināju, ka būšu hu
manitārā virziena cilvēks. 

- LU Filoloģijas fakultātē mā
cījāties latviešu valodu, bet vai ir 
vēlēšanās vēl kādreiz atgriezties 
Latvijā? 

Ļuda: - Domāju, ka tas notiks pēc 
gada - nākamruden, jo vēlos studēt 
maģistrantūrā. Šobrīd gan nezinu -
atgriezīšos uz mācību semestri vai uz 
diviem mācību gadiem. Esmu ne
daudz pamācījusies runāt latviski, ta
ču vēlos prast runāt ļoti labi. 

Asta: - Man patika šeit mācīties, 
taču atpakaļ nebraukšu, jo vēlos būt 
Lietuvā. 

- Droši vien, ka būsiet lieliski 
palīgi pasniedzējam Butkus? 

Asta: - Jā, "Letonikas" centrā ir 
ļoti daudz darba. Piemēram, es rak
stīšu bakalaura darbu par latviešiem. 
Jāstrādā arī pie jaunās "Latviešu -
lietuviešu" vārdnīcas. Esam gatavas 
strādāt. 

- Latvijā jūs ne tikai mācījāties, 
bet arī atpūtāties. Kādi bija inte
resantākie brīži? 

Ļuda: - Man ļoti patika Rīga, 
vecpilsēta, nakts dzīve. Domāju, ka 
šeit ir vairāk vietu, kur atpūsties ne
kā Lietuvā. Interesanti, ka ir ļoti 
daudz teātru, arī privātie. Kaunā tā 
nav. 

Asta: - Man ļoti patika Rīgas ar
hitektūra. 

- Vai iznāca paceļot arī pa Lat
viju? 

Ļuda: - Ļoti žēl, ka neiznāca. Tā
dēļ gribu braukt atpakaļ un, pirmkārt, 
apmeklēt Siguldu. 

- Kādas, jūsuprāt, ir atšķirības 
starp lietuviešu un latviešu studen
tiem? 

Ļuda: - Lietuviešu studenti ir ko
munikablāki. Latvieši nerunā neko 
daudz ne savā starpā, ne ar citiem. 

Asta Strekauskaite 

Manā universitātē visi ir mani drau
gi, bet šeit tā nav. 

- Ko vēlat Latvijas studentiem 
Jaunajā gadā? 

Ļuda: - Apciemot Lietuvu un ai
cinu braukt pie mums studēt. Būt lie
lākiem entuziastiem! 

Asta: - Interesēties par lietuviešu 
valodu! Būt draudzīgākiem! 

MARA SADOVSKA 
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a v ī z e 
AK, SESIJA 

I Kad ir skumji, roka neapzināti tie
cas pēc kafijas tases vai ledusskapja 
durtiņām, un it kā k|ūst vieglāk. Tas 
ir ne tikai tāpēc, ka apjukuma un 
skumju brīžos nepieciešams sevi ar 
kaut ko nodarbināt. Pētījumos no
skaidrots, ka uzturs ietekmē to sma
dzeņu daļu, kas "atbild" par garastā
vokli. Izrādās, ka daži produkti var 
uzmundrināt, bet daži - izraisīt pre
tēju reakciju. 

Kafija - plaši atzīts uzmundrinošs 
līdzeklis. Tomēr bieži vien pozitīvi 
iedarbojas pats kafijas pagatavoša
nas process. Ja nepieciešams atgūt 
dvēseles līdzsvaru, vislabāk nestei-

Pārvarēsim nepatikšanas! 
dzīgi. ar baudu ieelpojot aromātu, uz
vārīt kafiju speciālā traukā. Pārspī
lēta kafijas dzeršana savukārt var iz
raisīt pārlieku uzbudinātību, nervo
zitāti, pat drebu|us. Tiem, kas ir jūtī
gi pret kofeīnu, pietiek pat ar pāris 
malkiem, lai sajustu nemieru. Tādos 
gadījumos labāk izvēlēties bezkofeī-
na kafiju. 

Ja esat nolēmuši atteikties no ka
fijas pavisam, nedariet to pēkšņi, var 
parādīties nepatīkami simptomi. Sa
maziniet devu pakāpeniski pāris ne
dēļu laikā. Ņemiet vērā, ka kofeīns 
ir ari dažu šķirņu tējā un kolā. 

Ari minerāls - selēns - palīdz uz

labot noskaņojumu. Pētījumi ASV 
un Lielbritānijā apliecina, ka tie. kas 
patērē ne mazāk kā 55 mg selēna die
nā, kļūst mierīgāki un līdzsvarotāki. 
Selēna nepieciešamo devu saņem
siet, ja jūsu galdā būs tādi produkti 
kā liesa cūkgaļa, vista, jūras produk
ti, rozīnes, grieķu rieksti. 

Garastāvokli pasliktināt var kalci
ja trūkums. Tā ikdienas devai neva
jadzētu būt mazākai par 800 mg. Ja 
dienā apēdīsiet porciju piena jogurta, 
izdzersiet glāzi apelsīnu sulas vai lie
sa piena, tā būs tieši vajadzīgā kalci
ja deva. No dārzeņiem sevišķi bagāti 
ar kalciju ir brokoļi un kolrābji. 

Ogļhidrātiem piemīt nomierino
ša iedarbība. Pateicoties tiem. orga
nisms izstrādā serotonīnu - vielu ar 
nomierinošu iedarbību. Šajā ziņā ne
apstrīdama līdere ir šokolāde. Tomēr 
nevajadzētu kopā lietot produktus, 
bagātus ar ogļhidrātiem un tādus, ku
ros daudz olbaltumvielu vai tauku. 
Šāda kombinācija var pavājināt se-
rotonīna pozitīvo iedarbību. 

Nomāktu garastāvokli var radīt 
ari alkohola lietošana un neizeulē-
s a n a s . 

Tulkojusi -
ANDA 

JŪSU ZINĀŠANAI 

Haike B a u m a * * 

DIENAI 

Kad vecais gads pavadīts un jau
nais veiksmīgi sagaidīts, iestājies at
elpas brīdis. Katrs brīnumu naktī 
esam kaut ko vēlējušies, kaut ko so
lījušies. Lai piepildās! Daudzi no 
mums apņēmās labāk studēt, mazāk 
laika pavadīt pie televizora, vairāk 
lasīt, sportiski atpūsties un ari labi 
izklaidēties. 

Tad nu novēlot, lai mūsu izklaides 
kļūtu interesantākas, apgāds "Juma-
va" ir laidis klajā "SPĒLES 1001 
DIENAI". F. Šillers reiz esot teicis, 
ka "cilvēks esot vārda pilnā nozīmē 
cilvēks tikai tad, kad viņš spēlējot." 
Cilvēks nododas spēlei pilnīgi. Spēle 
tā ir ari tieša, atklāta un aizraujoša sa
skarsme, prieks, jautrība - izklaide. 

Grāmatā atradīsiet spēles katrai 
gaumei, tās var spēlēt vienatnē, div-
vientulībā vai draugu pulkā, spēles, 
ko var spēlēt jebkurā laikā un vietā, 
spēles istabā un brīvā dabā. Pārlie
cinieties paši! 

Ierosmei - dažas spēles, ko varat 
pamēģināt jau šovakar! Un kāpēc 
gan ne?! Lai jums izdodas un lai pa
tīkama atpūta! 

Iesildīties varam ar, piemēram, 
avīžpapīra "bumbu" kauju. 

Spēlētāji: sākot no 3 personām. 
Laiks: vismaz 5 minūtes. 
Spēles piederumi: pietiekami 

daudz avīžu. 
Vieta: it visur. 
Telpā vai ari spēles laukumā izmē

tājiet avīzes. Pēc tam tās saņurcot, iz
veidojiet avīžpapīra "bumbas" un 
sviediet tās saviem pretspēlētājiem. 
Tie noteikti šādu apiešanos ilgi necie
tīs un savukārt "bombardēs" jūs. īsā 
laikā izcelsies īsta kauja, kuras dalīb
nieki būs gluži vai bez elpas. 

P. S. Neizmantojiet "UA", jo tā ir 
drukāta uz kvalitatīva un visai pacie
ta papīra, līdz ar to jūs riskējat sa
vainoties. 

Jau no skolas laikiem iecienītas 
dažādas spēles ar rakstīšanu. Tās ir 
jau pierastas un apnikušas, jo gala 
rezultāts visiem zināms. Pamēģiniet 
ko jaunu! Spēle - "Kad... tad..." 

Spēlētāji: sākot no 3 personām. 
Laiks: vismaz 5 minūtes. 
Spēles piederumi: katram spēlē

tājam papīrs un zīmulis. 
Vieta: pie galda. 
Ikviena spēlētāja priekšā ir papī

ra lapa. Visi sāk rakstīt teikumu, kas 
sākas ar "Kad". Teikums pēc tam tiek 
nosegts - katrs spēlētājs vispirms no
loka lapas augšējo malu uz leju un 
tikai tad pasniedz lapu tālāk spēles 
dalībniekam, kurš sēž labajā pusē. 
Nākamā teikuma daļa sākas ar "tad". 
"Kad" un "tad" pastāvīgi nomaina 
viens otru, spēlētāji neredz, ko uz
rakstījuši viņu blakussēdētāji, jo la
pa ikreiz tiek nolocīta. Spēles beigās 
tiek izlasītas visas tādējādi sacerētās 
muļķības. 

Ja nav īpaša noskaņojuma rakstīt, 
ņemot vērā, ka sesijas laikā visi jau 
tā paguruši no špikeru gatavošanas, 
varat pārbaudīt savu vārdu krājumu, 
spēlējot "Vārdu virkni". 

Spēlētāji: sākot no 5 personām. 
Laiks: vismaz 5 minūtes. 
Spēles piederumi: 1 bumba, kat

ram spēlētājam pa 3 sērkociņiem. 
Vieta: it visur. 
Visi spēles dalībnieki sēž aplī, un 

jums rokās ir bumba. To jūs sviežat 
kādam spēlētājam, nosaucot lietvār
du, piemēram, "vasara". Tas, kurš 
noķer bumbu, sviež to tūlīt tālāk, pie
vienojot vēl otru vārdu, kas kopā ar 
pirmo izveido jaunu jēdzienu, pie
mēram, "vasaras nakts". Nākamajam 
spēlētājam pēdējais vārds jākombi
nē ar kādu citu, tā rodas, piemēram, 
"nakts brauciens". Ja kādam spēles 
dalībniekam vairs nenāk prātā neviens 
vārds, kuru varētu pievienot iepriek
šējam, viņam jāatdod 1 sērkociņš, bet 
šis spēlētājs drikst ar jaunu vārdu at
klāt nākamo spēles kārtu. Vienas spē
les laikā nedrīkst divreiz izmantot vie
nu un to pašu izejas pozīcijā lietoto 
vārdu. Ja kāds spēlētājs ir atdevis sa
vu pēdējo sērkociņu, tad viņš var tur
pināt spēlēt līdz nākamajai kļūdai, pēc 
tam spēle ir galā. Uzvar tas, kurš ie
gūst visvairāk sērkociņu. 

Bet nu, pietiek sēdēt! Izkustēsi
mies! Piedāvājam mulsinošo ēnu de
ju-

Spēlētāji: sākot no 4 personām. 
Laiks: vismaz 5 minūtes. 
Spēles piederumi: nekādi. 
Vieta: it visur. 
Ik pa 2 spēlētājiem dejo viens ot

ram pretī brīvajā stilā. Turklāt viens 
dejo otram priekšā, otrs gluži kā spo
guļattēls mēģina atdarināt sava part
nera kustības. Pēc kāda laika abi spē
lētāji maina lomas. 

Jums patika?! Vēlaties vēl paspē
lēties? Ieskatieties Haikes Baumas 
grāmatā "SPĒLES 1001 DIENAI" 
un spēlējieties katru vakaru! 

Spēlēt ies ieteikusi -
ZANE STRODE 

Izdevniecības "Vieda" 
dāvinājums LU 

Kā patīkams pārsteigums šī gada 
sākumā ir dāsnais izdevniecības 
"Vieda" direktora Aivara Gardas dā
vinājums visai LU. Tās ir "Viedas" 
izdotās grāmatas gan par psiholoģi
ju, gan filozofiskas apceres par cil
vēka dzīvi, tās jēgu. Kā viena no pir
majām "Viedas" piedāvātajām grā
matām ir Aleksandra Kuzovska 
"Jaunā laikmeta pasaules izpratne". 

A. Kuzovskis 30. gados bija Lat
vijas Rēriha biedrības valdes locek
lis, publicists, sarakstījis daudzas 
grāmatas, kuras iznāca Rīgā un kļu
va par bibliogrāfisku retumu. Zīmī
gi, ka latviešu valodā tās tagad ir 
pirmizdevums. Triloģijā "Jaunā laik
meta pasaules izpratne" sīki ir iztir
zāta Dzīvās Ētikas Mācība, ko 14 
grāmatās savukārt izklāstījuši Helē
na un Nikolajs Rērihi. A. Kuzovskis 
H. Rērihu ir uzskatījis par savu garī
go skolotāju, tādēļ šo grāmatu ir vel
tījis viņai. 

Filoloģijas fakultātes 
s t u d e n t e 

LINDA KALNIŅA 

N e d a u d z par kādu 
vērt īgu grāmatu 

A. Klizovska grāmatā "Jaunā 
Laikmeta pasaules izpratne" samērā 
vienkāršā formā tiek runāts par Pa
saules būtību. Cilvēka esību, viņa 
dzīves jēgu un sasaisti ar Visuma 
procesiem. 

Tā gan nav tik viegli lasāma kā 
kāds detektīvromāns, te jau ir nepie
ciešams zināms intelektuāls brie
dums un sasprindzinājums, kā arī 
prasme "lasīt starp rindām" un iz
prast teksta simboliskās formas in
formatīvo jēgu. Grāmata rosina do
māt un pat šo to pārskatīt lasītāja 
priekšstatos par Pasauli un Sevi. 

Dzīvās Ētikas Mācība nav nekā
da jauna reliģija vai sekta. Drīzāk 
tā ir Cilvēces pozitīvās filozofiskās 
un ētiskās domas, ka arī pasaules uz
skatu sintēze. Man, kā eksakto zi
nātņu pārstāvim un ilggadējam 
augstskolas docētājam, veidojot sa
vu pasaules uztveri - daudz lasot un 
pārdomājot, bija pat pārsteigums, 
redzot, cik daudz paralēļu un sakri
tību ir moderno kosmogonisko zi
nātņu atziņām ar tām domām, ku
ras sevī ietver no gadu tūkstošiem 
dziļajām cilvēces pieredzes dzīlēm 
veidotā Dzīvās Ētikas Mācība. Ie
spējams, ka arī citi lasītāji, pārdo
mājot grāmatas bagātīgo materiālu, 
arī iegūs daudzas sev vērtīgas un 
svarīgas atziņas. 

Tuvāku priekšstatu par ieteikto 
grāmatu lai sniedz no tās paņemto ci
tātu virkne: 

"Ari pozitīvā zinātne tagad atzīst. 

ka pastāv dažādu dimensiju telpas, 
kuras atšķiras ar savām matērijas for
mām, enerģētisko stāvokli un laika 
ritumu. Šīs dažādu dimensiju pasau
les atrodas nevis kaut kur tālu no 
mums, bet gan tepat līdzās, cita citā. 
Mums redzamā, jeb t. s. fiziskā pa
saule ir niecīga daļa salīdzinājumā 
ar mums neredzamo citu plānu pa
sauli. 

Pasaule ir vienota un bezierobe-
žīga. Bezrobežīgs ir Esamības pa
matprincips un Pirmcēlonis. Bezie-
robežotība pastāv ārpus trijdimen-
siju pasaules, un to var apjaust ti
kai ar augstākajām spējām, augstā
ko apziņu. 

Visumā ir tikai Viens sākotnējais 
Elements, tā ir Vienotā Matērija, no 
kuras sastāv kā pats Visums, tā ari 
visas redzamās un neredzamās ma
nifestācijas pasaules formas. 

Visu Kosmosu piepilda dažādas 
svārstības, kas nāk no Dzīvības Pir
mavota. Arī ikviena dzīva būtne iz
staro dažādas intensitātes vibrāci
jas. No visām enerģijām vissmalkā
kā ir doma. Likumsakarība ir tāda: 
jo augstāks jeb smalkāks enerģijas 
veids, jo tas ir spēcīgāks. No visām 
Kosmosa enerģijām visvarenākā ir 
doma, kurai piemīt kā radošs, tā ār
došs spēks. 

Pasaules uzbūves likums ir vie
nāds, bet tā vibrācijas ir dažādas, tā
pēc pasaules celtne ir tik daudzvei
dīga. 

Kosmoss ir vienots un cilvēks ir 
tā daļa. Cilvēkā iekļautas visas Kos
mosa izpausmes. Cilvēks ir kosmis
kās enerģijas, stihijas, saprāta, aug
stākās matērijas un apziņas daļa. 

Nav jādomā, ka vienīgi domu 
valdnieks - cilvēks - ir domātspējīgs, 
ka zemākas būtnes un tā sauktie ne
dzīvie priekšmeti nedomā. Viss. kas 
eksistē, arī dzīvo: viss, kas dzīvo -
arī domā. 

Cilvēks dzīvo un darbojas trijos 

plānos: fiziskajā plānā - ar savu rīcī
bu, astrālajā - ar savām vēlmēm un 
mentālajā - ar savām domām. Tomēr 
visi šie plāni veido vienu Esamības 
Pasauli. Viņš darbojas katrā no šīm 
pasaulēm, radīdams labu vai sliktu 
karmu: fiziskajā - ar saviem darbiem; 
astrālajā - ar savām vēlmēm, bet 
mentālajā - ar savām domām. 

Visam, kas Visumā eksistē, piemīt 
apziņa. Pasaulē nav neviena un nekā, 
kam nepiemīt apziņa. Visām dzīvības 
formām - no vislielākajām līdz vissī
kākajām, no visaugstākajām līdz vis
zemākajām - piemīt apziņa, kas ne
pieciešama to eksistencei un jomai, 
kāda tām ir pasaulē. Jebkurā dzīvības 
formā, katrai šūnai un katram atomam 
piemīt ne tikai šai dzīvības formai rak
sturīga apziņa, bet ari sava paša apzi
ņa. Gluži tāpat kā nav divu vienādu 
seju, divu vienādu dvēseļu, nav ari di
vu vienādu apziņu. Tāpēc ir bezgal-
daudz apziņas pakāpju. 

Dzīve pati norāda uz to, kas no
vecojis un nomaināms. Ikviens pats 
apzinās savus trūkumus un netiku
mus, un pašam jāsāk savu nepilnību 
novēršana. Katram pašam jāizšķir, 
kas viņam ir visvairāk neatliekams 
un ar ko jāsāk. Nav vajadzīgs katrā 
ziņā sākt ar kaut ko lielu, ar visgrū
tāko. Tieši otrādi, jāsāk ar savas ik
dienas dzīves sīkumiem, ar kādu trū
kumu savā mājas dzīvē. Katru die
nu, katru stundu jācenšas kaut ko ne
glītu aizstāt ar skaistu, kaut ko nega
tīvu ar pozitīvu, kaut ko nepilnīgu ar 
pilnīgu. Jāatbrīvojas nevis no vēl
mēm, bet no vergošanas tām. Pašam 
savā apziņā ar to ir jātiek galā... 

Tikai 70. - 80. gados tālredzīgā
kie zinātnieki sāka veidot tā saukto 
"alternatīvās attīstības koncepciju", 
kas iesaka pāriet uz tādu civilizāci
jas tipu, kurš atrisinātu mūsdienu pla-
netārās problēmas. Tālab viņi iesa
ka dziļi kritiski pārskatīt līdzšinējo 
pamatvērtību sistēmu un radikāli 
mainīt pasaules uzskatu, jo tagadējā 
pasaules kārtība ir nokļuvusi savda
bīgā psiholoģiskā bankrotā. 

Jaunajā Laikmetā nepieciešamā 
cilvēku kooperatīvā sadarbība var 
notikt uz garīgā pamata. Tikai garīgi 
sadarbojoties izzudīs visi šķēršļi, kas 
šķir cilvēkus, un izzudīs aizspriedu
mi, kurus tika izraisījis sadalījums 
pēc dažādām pazīmēm. Vienojošs 
simbols, ar kuru nav jābaidās kaut 
ko zaudēt no saviem uzskatiem un 
pārliecības, ir kultūra. Kultūrizglītī
bas vienkopus attīstība ir visneatlie
kamākais cilvēces uzdevums. Jaunā 
Laikmeta viskategoriskākā vajadzī
ba." 

Ar savu viedokli un grāmatas 
citātiem jūs iepazīstinājis -
d o c e n t s ARVĪDS KALME 
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LU ASTOŅDESMITGADI SAGAIDOT 

Jānis Melbārdis 

Izcilais franču pedagogs Pjērs 
Kubertēns ticēja, ka modemā izglī
tība varētu sasniegt labākus rezultā
tus, ja tā atzītu fiziskās izglītības vēr-

< l . lpp. 
aktīvāko korporāciju dalībnieku 
skaits bija no Frai. Artica (158) un 
Lettonia (135), bet pavisam US ak
tivitātēs piedalījās pat līdz 16 dažā
du korporāciju pārstāvji (vieglatlē
tikā). 

Pēckara gados pēc citu PSRS re
publiku parauga LVU tika noorgani
zēta Kara un fiziskās audzināšanas 
katedra (vēlāk Fiziskās audzināšanas 
un sporta katedra). Arvien palielinā
jās sporta masveidība un te pozitīva 
nozīme bija obligātajai prasībai - kār
tot GDA normatīvus un izpildīt ma
su sporta klases. Piemēram, 1970. 
gadā klases sportistu skaits bija 29% 
no kopējā studentu skaita, kas tagad 
būtu fantastika. Plaši tika organizēti 
tūrisma un atpūtas pasākumi, liels bi
ja vadošo sporta speciālistu skaits -
viņu vidū daudz pieredzējušu sporta 
darbinieku un izcilu sportistu (L. Ko-
vals - PSRS Nopelniem bagātais tre
neris volejbolā, N. Hains - Vissavie
nības kategorijas tiesnesis, PSRS 
sporta meistari H. Kogans, V. Bern
hards, J. Graužine, L. Vītols u. c ) . 

Izcili bija LVU pārstāvju panāku
mi augstu sasniegumu sportā - gan tra
dicionālajās PSRS Tautu spartakiā
des, gan lielākajos pasaules forumos. 
Var minēt Eiropas čempiones volej
bolā 1958. gadā A. Vibiņu. M. Sausi, 
V Varkeviču, pasaules čempionu ša
hā Mihailu Tālu (1960), basketbolis
tus - Dz. Grundmani (Ģeogrāfijas 
fak.), S. Kroderi un V. Muižnieku (abi 
Juridiskā fak.), M. Feodorovu, A. 
Muižnieci (Finansu un tirdzniecības 
fak.). Labas sekmes tika gūtas ari 
LASK (Latvijas augstskolu sporta 
klubu) spartakiādes un republikas 
meistarsacīkstēs, piemēram, vieglat
lētikā (treneri V Bernhards, I. Ābo
liņš), galda tenisā (treneris G. Kartu-
zovs), handbolā sievietēm (treneris J. 
Melbārdis), basketbolā sievietēm (tre
neris A. Ansons) un vīriešiem (trene
ris 1. Konsts), orientēšanās sportā (tre
neris A. Kosmačevs). 

1988. gada novembri, kad tika at
jaunota Latvijas Olimpiskā komite
ja, par tās locek|iem tika ievēlēti ari 
Fiziskās audzināšanas un sporta ka
tedras pasniedzēji (katedras vadītājs 
J. Melbārdis, vec. pasniedzējs E. Pū
riņš un I. Klintsons), kā ari LVU 
sporta kluba biedri A. Ūbelis un A. 
Fogelis. Katedras pasniedzēji tika ie
vēlēti atbildīgos amatos arī vairākās 
sporta federācijās. 

1990. gada 26. septembri pēc do-
mubiedrugrupas (R. Grigors, J. Mel
bārdis, I. Āboliņš, R. Ansone, L. Ko-
vals) ierosinājuma notika "Univer
sitātes Sports" atjaunošana. 1992. 
gadā ar LU Senāta lēmumu tika iz
veidota LU Pedagoģijas fakultātes 
Veselības un sporta izglītības kated
ra, izstrādāta speciāla Veselības un 
sporta izglītības specialitātes pro
grammas struktūra. 90. gados tika 
veikta virkne dažādu pētījumu, ir la-

s U n i vērsi tā tes 
S p o r t a k a r a l i e n e s 
dzirnavās 

tību un ieguldījumu, 
līdzīgs akadēmiskaj 
apzinājās, ka ar olimpiskās kustības 
palīdzību var sniegt zināšanas par 
sportu, tādēļ lietderīgi citēt viņa vār
dus: "Olimpiskā ideja ir apzināti vēr
sta uz to, lai aizsargātu līdzsvaru 
starp prātu un ķermeni, jo tā ir ideja, 
kas mēģina koncentrēt mirdzoša sta
rā visas morālās vērtības, kas nepie
ciešamas cilvēka pilnveidošanā." 

Sportā, tāpat kā citās dzīves jo
mās, panākumu pamatā ir neatlaidīgs 
un sistemātisks darbs, mīlestība, go
da prāts, gribas spēks un godīga cī
ņa. Neatlaidīgākais un spējīgākais, 
talantīgākais un krietnākais, godīgā
kais ir ari labākais un vienmēr uzva
rētājs. 

To novēlu sasniegt un izbaudīt vi
siem! 

Dr. p a e d . 
JĀNIS MELBĀRDIS, 

"US" kluba prez idents 

bi sasniegumi sporta teorijas laukā, 
bet, diemžēl pasliktinājās LU sporta 
bāžu, US kluba un katedras materiā
li tehniskais nodrošinājums, kas 
"dzelžainajos tirgus" ekonomikas 
apstākļos izraisīja neizbēgamu stag
nāciju un lejupslīdi LU sportiskajās 
aktivitātēs. Sporta nodarbības vairs 
nav obligātais mācību kurss, un tas 
ievērojami gremdē studentu vispārē
jās sagatavotības līmeni. 

- Iepriekš apskatītie fakti ir tikai 
neliela daļiņa no US apjomīgās vēs
tures un tos kopā ar plašāku izklās
tu, kā arī materiāliem par atsevišķu 
sporta veidu vēsturi Latvijas Univer
sitātē, ikviens interesents varēs atrast 
speciāli sagatavotajā grāmatā par US 
vēsturi, kas, paredzams, nāks klajā 
janvāra otrajā pusē - bilst US prezi
dents J . MĒLBĀRŽA kungs. 

- Par spīti sportam šobrīd visai 
smagajiem laikiem Latvijas Uni
versitātē, arī pēdējos gados varam 
lepoties ar labiem panākumiem 
gan Latvijas, gan starptautiskajā 
arēnā. 

- LU pārstāvji taču piedalījušies 
pēdējās olimpiskajās spēlēs, nemaz 
jau nerunājot par Vispasaules univer
siādēm un Baltijas mēroga studentu 
sacensībām! 

1996. gada vasaras olimpiskajās 
spēlēs Atlantā piedalījās pieci US 
pārstāvji (visi vieglatlēti) - Jeļena 
Blažēvica, Gundega Sproģe, Einārs 
Tupurītis (pēc tam mācījās ASV), 
Egils Tēbelis un Rojs Piziks, bet 
1998. gada ziemas Olimpiskajās spē
lēs Nagano - trīs Latvijas Universi
tātes Pedagoģijas un psiholoģijas fa
kultātes Veselības un sporta izglītī
bas specialitātes studenti - Ilze Ābo
la (kalnu slēpošana), Juris Ģermānis 
(slēpošana) un Gatis Gūts (bobslejs). 
Jāatzīmē, ka neesam atdevuši savas 
vadošās pozīcijas ari Latvijas augst
skolu sporta līmenī -1998. gadā mēs 
uzvarējām LASS (Latvijas Augst
skolu sporta savienība) Universiādē 
gan sieviešu, gan vīriešu konkuren
cē. Bez tam ir atjaunota piedalīšanās 
SELL spēlēs un pērn Tartu 56 dažā
du valstu augstskolu vidū LU ieņē
ma augsto 3. vietu (1. vietu ieņēma 
volejbolisti). 

- Pēdējos gados LU studentu vi
dū a t rodami daudzu pazīstamu 
sportistu vārdi , tātad lielā sporta 
pārstāvju US netrūkst joprojām? 

- Tā ir, pietiek minēt basketbolis
tus Aināru Bagatski, Uldi Višņevi-
cu, Kristapu Purni, Svetlanu Zitāni, 
vieglatlētus (bez jau iepriekš minē
tajiem) Viktoru Lāci, Mārtiņu Alk
sni, Kristīni Suharevsku, galda teni
sistus Sandiju Vasiljevu, Gundaru 
Rūsi, volejbolistes Janu Hermani, 
Evu Mārtiņsoni, Sandru Lindi u. c , 
tā kā lielā sporta ziņā potenciāls jop
rojām ir pietiekami liels. 

JURIS VALDOVSKIS 

Sporta karalienes vieglatlētikas 
pārstāvjus Latvijas Universitātē 
jau ilgus gadus ir trenējis, auklē
jis un sacensībām kopā vācis do
cents VILIS BERNHARDS, kurš 
pats savulaik atzīstami startēja 
augstlēkšanā. 

- Studentu spartakiādes vieglatlē
tika vienmēr ir bijusi viens no gal
venajiem sporta veidiem (tāpat kā 
olimpiskajās spēlēs). Ja vairākām ko
mandām bija vienāds punktu skaits, 
vietu secību izšķīra rezultāts tieši 
vieglatlētikā. 

- Šobrīd LU vieglatlētikai ir ļo
ti sarežģīts stāvoklis ar treniņu bā
zēm. It kā ir LU stadions, taču tā 
asfalta segums neiztur kritiku un 
nav piemērots pat vidējās klases 
sportistiem. 

- Jā, diemžēl, salīdzinot ar 60. -
70. gadiem, treniņapstākļu nodroši
nājums ir pat gājis uz leju. Savulaik 
pie kopmītnēm Tālivalža ielā tika iz
veidota tāllēkšanas bedre, speciāla 
porolona piezemēšanās vieta augst-
lekšanai, turpat slēpju bāzē bija 
vieglatlētu sagatavošanas pamata bā
ze. Pēc Rīgas Sporta manēžas atklā
šanas varējām trenēties tajā, pieda
loties tās noslēguma talkās. Visumā 
bijām nodrošināti ar tam laikam ne
pieciešamajām sporta bāzēm un in
ventāru, kas pamazām nesa augļus. 

- Pamatīgu robu šajā 
nodroš inā jumā no
teikti iecirta arī Lāč
plēša ielas 117 sporta 
bāzes zaudēšana, jo 
tur varēja lēkt gan 
augstlēkšanu, gan 

tāllēkšanu no neliela ieskrējiena 
un, protams, spēlēt sporta spēles. 

- Tā tas bija. LU zaudēja svarīgu 
ziemas perioda bāzi un tagad esam 
tādā kā pabērna lomā. Savas ziemas 
bāzes mums nav, tāpat nav naudas 
manēžu īrei un mēs nevaram nekādi 
atbalstīt pat savus izcilākos sportis
tus, olimpiešus. Viņu trenēšanās ir vi
ņu pašu un klubu vai LVS (Latvijas 
Vieglatlētikas savienība) ziņā. Diem
žēl "Daugavas" stadiona manēžā 
mums dežurantam kā lūdzējiem jā
prasa atlētiskās vingrošanas stieņi. 
Tāda ir realitāte, tādēļ uz studenta 
jautājumu, kādu treniņprocesu viegl
atlētikā ziemas periodā jūs varat pie
dāvāt, cienīgu atbildi ir ļoti grūti 
sniegt... 

- Neskatoties uz tagadnes visai 
pesimistiskajiem toņiem, Latvijas 
Universitātes vieglatlētiem visos 
laikos ir bijuši ļoti ska|i panāku
mi, tai skaitā arī pēdējās olimpis
kajās spēlēs! 

- Atlantā, kā zināms, startēja 
pieci augstas klases vieglatlēti, bet 
viens no viņiem - Einārs Tupurītis -
1996. gadā uzstādīja pasaules klases 
Latvijas rekordu 800 m skrējienā 
01:43,90 min. Pavisam 90. gados la
boti 12 Latvijas Universitātes labā
kie sasniegumi. 

Atskatoties vēsturē, 
pirmais LU students, 
kurš piedalījās olim
piskajās spēlēs bija 
Medicīnas fakultātes 
pārstāvis G. Jekals, 

kurš 1924. gadā Parīzē 36 dalībnie
ku konkurencē sasniedza 14. rezul
tātu daudzcīņā. Brīvvalsts gados LU 
vieglatlēti sekmīgi piedalījās SELL 
spēlēs un citās sacensībās, bet titu
lētākais vieglatlēts studentu vidū bi
ja daudzcīņnieks A. Bērziņš (14 rei
zes pabija Latvijas meistara godā). 
Deviņas reizes Latvijas meistares go
dā bija Z. Ringenberga-Kočetkova. 

- Sportiskie sasniegumi savu 
kvalitātes apogeju pārdzīvoja 70. 
- 80. gados, kad LVU mācījās ļoti 
daudzi augstas klases vieglatlēti. 

- Tika rīkotas treniņnometnes un 
veikts nopietns darbs, no stipendiju 
fonda labākajiem LVU vadība pie
šķīra papildus ēdināšanu, sava iein
teresētība bija treneriem, un tas viss 
deva rezultātu. No sportistiem jāat
zīmē augstlēcēja filozofē A. Jakše-
vica-Voiča, kura 1979. gadā pirmo
reiz Latvijā pārvar 1,80 m (cik dā
mu to spēj tagad!?), tāllēcēja biolo-
ģe - Vispasaules Universiādes čem
pione Anita Balvele-Stukāne ar vēl 
joprojām nepārspēto Latvijas rekor
du 6,80 m, ekonomists Gatis Dek-
snis ar Latvijas rekordu 3000 m bar
jerskrējienā - 8:31,35 min., jurists 
Vilnis Sudārs ar vēl šodien nepārspē
to valsts rekordu vesera mešanā 
71,32 m, sprinteris G. Zālītis, staie-
re I. Upmale-Freimane u c. 

- Kādas būtu tuvākās nākotnes 
perspektīvas? 

- Studentu interese par šo sporta 
veidu ir zudusi, tomēr jācer, ka val
stī netiks pamesta novārtā jaunatnes 
vieglatlētikas attīstīšana un tad va
ram cerēt uzjaunu censoņu ieplūša
nu augstskolās. Ļoti žēl, ka pagaidām 
neredz cienīgu aizvietotāju ari veca
jiem vieglatlētikas pasniedzējiem I. 
Āboliņam, R. Grigoram, ari man, jo 
"mūsu laiks" strauji tuvojas beigām, 
bet iesāktais darbs noteikti būtu jā
turpina. 

Jānovēl sekmes Latvijas Uni
versitātē gan sporta karalienei, 
gan visiem pārējiem sporta vei
diem, kas pulcējušies US paspār
nē, un lai nākamajās jubilejās bū
tu jauna panākumu bagāža, ko at
cerēties un turēt cieņā. 

JURIS VALDOVSKIS 

US pārstāvji - pašreizējie Latvijas rekordisti 
Uzvārds Disciplīna Rezultāts Gads Fakultāte 
G. Deksnis 3000 m/barj. 8:31,35 min. 1988 Ekonomikas 

R. Piziks desmiteīņa 8045 p. 1995 Pedagoģijas 
A. Stukāne tāllēkšana 6.80 m 1979 Bioloģijas 
V. Sudārs vesera mešana 71 ,32 m 1988 Juridiskā 
E. Tupurītis 800 m 1:43,90 min. 1996 US biedrs 

LU studenti - valsts junioru rekordisti 
Uzvārds Disciplīna Rezultāts Gads Fakultāte 
M. AiKsnis 10 000 m 30:35,11 min. 1994 Pedagoģijas un psiholoģijas 
J. lesalnieks 3000 m/barj. 8:51,34 min. 1974 Fizikas un matemātikas 
M. Krivošeina 100 m 11,36 sek. 1985 Ekonomikas 

200 m 23 ,48 sek. 1985 
V. Lācis 800 m 1 48 ,96 min. 1996 Pedagoģijas un psiholoģijas 
A. Stavro desmiteīņa 7 4 9 2 p. 1982 Juridiskā 
A. Trumpe (Česnakova) 100 m/b 13,85 sek. 1987 Pedagoģijas un psiholoģijas 

tāllēkšana 6,45 m 
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Sportam - 70 gadu 
B a s k e t b o l s 

i" « 

Basketbols, 
kura sākums 

ir 1891. gada 21. 
decembri Springfīl-

dā (ASV), uz Latvi
ju atceļoja 1920. gadā. 

Pie Latvijas Univer
sitātes Studentu padomes 1929. ga
da 29. janvāri nodibināja sabiedris
ko organizāciju "Universitātes 
Sports" (US). Vienīgi pašu studentu 
- sportistu labā griba un entuziasms 
izveidoja "Universitātes Sportu" par 
plašu un cienīgu akadēmisku sporta 
organizāciju ar spožiem panāku
miem kā iekšzemes, tā starptautiska
jās sacīkstēs. Nenoliedzami, ka LU 
studenti ar " U S " priekšgalā ļoti 
daudz enerģijas un spēka ieguldīju
ši basketbola attīstīšanā un pilnvei
došanā. 

Var teikt, ka, reizē ar 30. gadu sā
kumā Eiropā palielinājušos basket
bola popularitāti, nenoliedzami bija 
ari pirmie panākumi US basketbolis
tu komandās. Gan dāmu, gan vīru 
konkurencē tika izcīnīti daudzkārtē

ji Valsts meistara nosaukumi. 
Dāmām tas izdodas septiņas 
reizes, vīriem - piecas. Vīrie
šu komandas treneris šajos ga
dos - Ā. Grasis, kurš no 1928. 
līdz 1936. gadam strādājis par 
fiziskās audzināšanas instruk
toru Latvijas Universitātē. Vē
lāk pazīstams basketbola spe

ciālists, sporta pedagoģijas zi
nātņu kandidāts. 

Lieliskus panākumus mūsu 
basketbola komandas šajos gados 

guva, piedaloties Pasaules studen
tu akadēmiskajās meistarsacīkstēs 
Turīnā, Budapeštā, Parīzē (1933., 
1935., 1937.), izcīnot gan zelta, gan 
sudraba medaļas. Šeit jāatzīmē 
daudzpusīgā sportiste Ema Elterma-
ne-Miķelsone. 

1935. gadā 1. Eiropas meistarsa
cīkstēs Ženēvā Latvijas izlases sastā
vā zelta medaļas izcīnīja US pārstāv-
ji: R. Jurciņš, E. Andersons, Dž. 
Raudziņš, A. Krisons, E. Rūja. Ari 
pēc Otrā pasaules kara basketbola 
aktivitātes nemazinājās. Enerģiski 
basketbola sekciju vada A. Pēter-
sons. 

1950. gadā LPSR meistarsacīk
stēs zelta medaļas izcīnīja LVU sie
viešu un vīriešu komandas. Vīrieši 
šo panākumu atkārto ari 1952. gadā. 
Dāmām šie panākumi turpinās ari 
1953., 1954., 1955. gadā. Komandas 
treneris, vēlāk pazīstamais sporta 
darbinieks M. Geistards. 

Gadu ritumā startēts ar mainīgiem 
panākumiem dažādās valsts mēroga 
basketbola sacensībās. 

Daudzi ievērojami basketbolisti 
absolvējuši LVU: B. Drāke, S. Rav-
done-Krodere, V. Muižnieks, Dz. 
Grundmane, T. Luppova. M. Janso-
ne, 1. Žvīgurs, T. Freimanis, 1. Zaue-
re-Ūdre, 1. Rītiņa-Kresa u. c. Dau
dzi no viņiem aktīvi piedalījušies un 
spēlējuši savu fakultāšu komandās, 
startējot LU organizētajās sacensī
bās. LVU basketbola izlases šajā lai
ka posmā trenējuši un sacensībās va
dījuši: Uldis Dude, Jānis Ostrouhs, 
Aivars Ansons, Andris Rudzītis, 
Imants Konsts. 

Astoņdesmito gadu nogali var uz
skatīt par basketbola komandu trium
fu. Šajos gados gan TTT, gan VEF 
meistarkomandu dalībniekiem atļauj 
spēlēt savu augstskolu basketbola 
komandās, tīdz ar to sacensības kļūst 
interesantākas un aizraujošākas. 

LVU sieviešu komanda 1986787. 
gadā izcīnīja visas iespējamās zelta 
medaļas. Komanda ieguva LPSR 
kausu, izcīnīja 1. vietu Rīgas meis
tarsacīkstēs, izcīnīja 1. vietu BASB 
"Daugava" meistarsacīkstēs, ieguva 
1. vietu augstskolu spartakiādē 
(LASK), izcīnīja Valsts čempionu ti
tulu. Komandas sastāvā šajā "zelta" 
sezonā spēlēja: A. Muižniece-Brice, 
E. Krūmiņa, 1. Grīsle-Meldere, S. 
Pivrika-Zitāne, I. Sokola u. c. Ko
mandas treneris A. Ansons. 

Vīriešu komanda republikas meis
tarsacīkstēs izcīnīja 1. vietu 1989. ga
dā un 1990. gadā LU komandā spēlē
ja: K. Muižnieks, G. Vētra, 1. Migli-
nieks, R. Miglinieks, A. Bondarenko. 
A. Bērziņš, Dz. Jaunzems. Koman-

LVU basketbola komandu spēlētājas - 1. rindā no kreisas: I. Gosa, 
A. Grigorjeva, S. Ulmane, I. Meldere, I. Gasļaviča, Kaktiņa, I. 
Blumberga, I. Sokola; 2. rindā: G. Lasmane, K. Ivbule, I. Zonne, 
treneris A. Ansons, I. Pane, V. Dansberga, B. Alpe - Lūka (1989. gads) 

das treneris I. Konsts. 
Sākot ar 1995. gadu, maijā notiek 

"Karaļu mačs" ar RTU studentiem 
24 stundu ilgajā maratonā, neatkarī
gi no klimatiskajiem apstākļiem -
saules, lietus, vēja. 

Minētās sacensības notikušas trīs 
gadus pēc kārtas, kurās vienmēr uz
varētāji esam mēs - LU studenti, ab
solventi, pasniedzēji un darbinieki, 
jo šāds ir dalībnieku sastāvs. 

1998. gada maijā Tartu notiek stu
dentu spēles, kuru sākums ir pirms 
75 gadiem, piedaloties Somijas, 

Igaunijas, Latvijas, Lietuvas univer
sitātēm. 

US bija aktīvs Baltijas Studentu 
apvienības SELL (kuru nosaukumu 
veido katras valsts pirmie burti) at
balstītājs. 

Basketbola komandas piedalījās 
šajās atjaunotajās spēlēs. Sievietes 
izcīnīja 2. vietu, vīrieši - 5. vietu. Ko
mandu treneri 1. Pane, M. Bajārs. 

Basketbols Latvijas Universitātē 
bija, ir un būs! 

INTA PANE 

G a l d a t e n i s s 
V e c o g a d u a i z v a d o t 

Jau kopš rudens avīzē nav parā
dījušās ziņas par galda tenisu, tāpēc 
hronoloģiskā secībā aprakstīšu visus 
pasākumus, kur s/k "Universitātes 
Sports" piedalīj ies un guvis panāku
mus. Galvenie notikumi risinājās no
vembri un decembri. 

Sporta biedrības "Daugava" ko
mandu čempionātā s/k "US" - 1. ko
manda (S. Vasiļjevs, J. Apse, J. Zi-
cāns, I. Bite) pārliecinoši izcīnīja 1. 
vietu, atstājot aiz sevis 2. vietā šī pa
ša sporta kluba otro komandu (J. 
Krūmiņš, S. Krūmiņš, U. Dzirkalis). 
Komandas sastāvos nespēlēja repub
likas vairākkārtējais sudraba meda
ļas ieguvējs G. Rūsis, kurš šajā pašā 
laikā piedalījās Pasaules tiesībsargā-
jošo struktūru policijas ceturtajās 
spēlēs Apvienoto Arābu Emirātu gal
vaspilsētā Dubajā. Pērn G. Rūsis kļu
va par čempionu, bet šoreiz bija jā
samierinās ar bronzu, jo pretī stājās 
daudzi galda tenisisti, kuri pārstāv šo 
valstu izlases krāsas tieši no šī reģio
na (neatkarīgi, vai viņi strādā šajā 
struktūrā). Pēc tāda panākuma G. 
Rūsim būs uzaicinājums februāri do
ties uz treniņnometni Dubajā, bet, ja 
sevi labi parādīs, tad būs ari uzaici
nājums spēlēt kādā no šīs valsts klu
biem. 

Rīgas čempionāts šogad bija viens 
no neveiksmīgākajiem, jo nestartēja 
visi vadošie s/k "US" spēlētāji dažā
du iemeslu dēļ. Tāpēc izcēlās citi. Tā 
sievietēm pirmo reizi par čempioni 
kļuva LU II kursa studente J. Čaļen-
ko vienspēlē. Jauktajā dubultspēlē 
kopā V Tolkačevu (s/k "Laura"), bet 
sudraba medaļa sieviešu dubultspē
lē ar pieredzējušo O. Kartuzovu. Vī

riešiem par panākumu jāuzskata S. 
Krūmiņa izcīnītā 2. vieta vīriešu 
vienspēlē un vīriešu dubultspēlē 3. 
vieta kopā ar U. Dzirkali. 2. vieta vī
riešu dubultspēlē J. Zicānam un J. 
Apsēm. 

Gada beigās galda tenisisti uzsāk 
Latvijas IX Universiādes sacensības. 
Un šeit, kā vienmēr, svarīgs ir ko
mandu vērtējums. Šogad piedalījās 
necerēti daudz augstskolu komandu. 
Uz starta izgāja 12 vīriešu un 9 sie
viešu komandas. 

Vīriešu konkurencē sāncenšiem 
nebija ne mazāko cerību pieveikt 
mūsu augstskolu. LU ieguva maksi
mālo punktu skaitu un astoto reizi 
pēc kārtas, bet 15. reizi - pēdējos div
desmit gados kļuva par uzvarētājiem. 

Diemžēl sievietes šoreiz palika 2. 
vietā, jo Rīgas čempione J. Čaļenko 
šoreiz nebija tāda, kā nedēļu atpakaļ 
un individuāli izcīnītā 4. vieta neļā
va LU komandai pakāpties uz 1. vie
tu. Protams, ari sieviešu dubultspēlē 
J. Čaļenko - R. Freiberga palika ti
kai 2. vietā, tas ari ietekmēja koman
das iznākumu. Uzslavu pelna I kur
sa studente L. Krūmiņa, izcīnot 5. 
vietu. 

Vīriešu konkurencē otro gadu pēc 
kārtas uzvar J. Zicāns, atstājot aiz se
vis G. Rūsi un S. Krūmiņu, kā sacīts 
- "viss pjedestāls LU vīriem". 

Ari vīriešu dubultspēlē - dubult-
panākums, - jo par čempioniem kļu
va: J. Zicāns un G. Rūsis, bet 2. vie
ta - S. Krūmiņš un M. Rapopors. Ne
slikti nospēlēja ari LU - II vīriešu ko
manda, kura palika 6. vietā. 

Jāatzīmē, ka daudzi LU galda te
nisisti veiksmīgi startē Igaunijas 
Grand Prix sacensībās, kā ari Igau
nijas komandu čempionātā. Vadoša

jiem paliek maz laika, lai uzspēlētu 
s/k "US" rīkotajās ranga sacensībās. 

Atzīmējot s/k "Universitātes 
Sports" 70 gadu jubileju, LU un s/k 
"US" galda tenisisti rīko24. janvā
ri galda tenisa sacensības par godu 
šai jubilejai un saviesīgu vakaru. 
Tiek lūgti visi LVU, LU un s/k "US" 
biedri atcerēties pavadītos laikus un 
sportošanu mūsu augstskolā. Šis pa
sākums notiks LU Ķīmijas fakultā
tes sporta zālē. 

GENĀDIJS KARTUZOVS. 
LU galda tenisa sekcijas 

treneris 

Galda tenisa 
vēsture 
Galda tenisu Latvijā sāka spēlēt 

divdesmitajos gados. Latvijas Uni
versitātē par masveidību nevarēja ru
nāt. Šī spēle drīzāk izvērtās kā izklai
dēšanās veids. 

Pirms Otrā pasaules kara labākie 
galda tenisa spēlētāji Latvijas Uni
versitātē bija Nikolajs Kotovičs un 
Augusts Grapmanis. Abi bijuši Lat
vijas valsts komandas sastāvā un pie
dalījušies pasaules meistarsacīkstēs 
un guvuši atzīstamus panākumus. 

Pirmās LVU meistarsacensības, 
kurās piedalījās ap 60 dalībnieku, no
tika 1949. gadā. Turpmākajos gados 
Universitātes studenti piedalījās da
žādās draudzības sacensībās, Rīgas 
un republikas čempionātos. 

Lieli nopelni tenisa sekcijas orga
nizēšanā Rīgā bija Pēterim Možei-
ko. Pirmie Rīgas pēckara čempioni 
1949. gadā bija LVU studenti: sie
vietēm uzvaru izcīnīja A. Klabe-La-
piņa, vīriešiem - G. Vorobeičiks. Ari 

komandu sacensībās uzvarē
ja LVU (Z. Klape-Lapiņa, I. Alperts, 
A. Gelvans, G. Joffe, P. Možeiko). 

Par pirmo republikas galda teni
sa sekcijas priekšsēdētāju ievēlēja 
LVU pārstāvi P. Možeiko. 

1950. gadā notika pirmais Latvi
jas pēckara čempionāts, par uzvarē
tāju sievietēm kļuva A. Klabe-Lapi-
ņa (LVU), 3. vieta - O. Zīdere (LVU), 
vīriešiem -1. Alperts (LVU). 

Galda teniss savu popularitāti 
starp studentiem nav zaudējis, lai gan 
ar tādu masveidību kā basketbols, tas 
nevar lepoties. Universitātes pārstāv
ji ir bijuši gan studentu, gan Rīgas 
un republikas čempioni individuāla
jā un komandu vērtējumā, ari lielu 
starptautisku sacensību laureāti. Te 
varētu minēt vairāk nekā divdesmit 
mūsu studentu un sporta kluba pār
stāvju. Viena no tām ir divpadsmit-
kārtējā republikas čempione, Juridis
kās fakultātes absolvente Dzintra Lū-
kina. Viņa ir izcīnījusi pilnu medaļu 
komplektu PSRS meistarsacensības. 
bronzas medaļu Eiropas čempionā
tā dubultspēlē 1964. gadā Zviedrijā. 
No galda tenisa viņa aizgāja neuz
varēta. 

Teicami rezultāti bija Zigismun-
dam Kalniņam, Andrejam Kubem, 
Uģim Plikgalvim, Raimondam Cīru
lim. Dainai Ročānei, Jurim Krūmi
ņam, Ingai Buravcovai u. c. LU stu
denti kopā ar "Universitātes Sporta" 
biedriem veido republikas izlases ko

dolu 
Ekonomikas un vadī
bas fakultātes students Sandijs 
Vasiļjevs ir astoņkārtējs republikas 
čempions. Viņa tuvākie sekotāji ir 
Pedagoģijas un psiholoģijas fakultā
tes veselības un sporta izglītības spe
cialitātes studenti Gundars Rūsis, Jā
nis Zicāns, Salvis Krūmiņš, Fizikas 
un matemātikas fakultātes studente 
Jevgeņija Čaļenko u. c. 

"Universitātes Sporta" biedri ir 
pēdējo desmit gadu labākā spēlētāja 
Olga Kartuzova un nenogurstošais 
galda tenisists Jānis Apse, bijušie LU 
dienas nodaļas studenti Ivars Bite, 
Guntars Jundzis, Uģis Šāvējs u. c. 
Šajā mācību gadā LU VSI speciali
tātē iestājās laba spēlētāja Laura 
Krūmiņa. 

Galda tenisa attīstībā lielu darbu 
ieguldījis Genādijs Kartuzovs, kurš 
LU strādā kopš 1977. gada. 

Pēdējos gados interese par galda 
tenisu palielinās. Regulāri ar šo spor
ta veidu nodarbojas 50 - 70 studen
tu. Lielās Balvas izcīņā piedalās ap 
100 studentu. Galda teniss tiek spē
lēts zālē Kr. Valdemāra ielā 48. At
nāciet un varbūt ari jums iepatiksies 
šī aizrautīgā un dinamiskā spēle. 

EGILS RUBENIS, 
Vese l ības un s p o r t a 

izglīt ības katedras lektors 
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Rokasbumba 

4 vi 
Veterānu komandā neiztrūkstoši 
no kreisās: A. Seile, B. Vilde, D. 
Kloviene, A. Gepse, I.Zimina, A. 
Ozoliņa - rokasbumbas (11:11) 
pirmās spēlētājas 

Ar US jubileju saistītos notiku
mus spilgtināja LU Rokasbumbas 
sekcijas 40-gadci veltītie pasāku
mi. To skaitā - zibensturnīrs, kurā 
piedalījās sieviešu un vīriešu ko
mandas. 

Atklāšanas parāde bija gana 
kupla un gana atraktīva. īpaši ve
terānu sporta tērpi - no diezgan ar
haiskiem, stilizētiem ar viņu ikdie
nu raksturojošām detaļām līdz šo
dienas pasaulē populāru sporta fir
mu ražojumiem. 

Savus bijušus audzēkņus un ari 
kādreizējos komandas biedrus uz
mundrināja treneri. Janīna Grau-
žine. Jānis Melbārdis, Biruta Pu
rina. Mārtiņš ( Trulis 

Zibenstumīrā sieviešu konku
rencē cīnījās vecākās veterānes 
pret jaunākajām. Jo. diemžēl, jau 
va i rākas sezonas LU s ieviešu 
handbola komanda nepiedalās 
valsts mēroga sacensībās, tādēļ zi
benstumīrā - veterāni pret veterā
niem. 

Bet laukumā nudien varēja vē
rot labu spēli - ātrums, vēl neaiz
mirstas kombinācijas, labā tehnis
kā līmenī izpildīti metieni - gluži 
it kā ari pirms šīm sacensībām bū
tu bijusi treniņnometne, un, kā 
kādreiz - ar treniņiem trīs reizes 
dienā, no kuriem pirmais 7:00 no 
rīta Sporta manēžā. 

Ari atbalsts komandai šai reizē 
bija vētrains un daudzbalsīgs. 

Daudzām handbolistēm līdzi 
bija nākušas kuplas ģimenes. Tā, 
piemēram. Dzidru Reizinu spēlē 
atbalstīja daudzi mazbērni. Bet 
vecmāmiņu laukumā bija pietie
koši, tostarp ari daudzbērnu mā
miņu: Ērika Kļaviņa, Selga Pāvu-
lc, Dace Balode u. c. 

Skatītāju pulkā bija ari sešas pa
šas pirmās, vēl lielās (11 : 11) ro
kasbumbas spēlētājas: Aija Ozo
liņa, Daina Kloviene, Alda Gep

se, Biruta 
K r a k o p a , 
Anna Sei
le, Irēna 
Zimina. 

Gluži 
loģ isk i , 
ka, pa
t e i c o 
ties šādam atbalstam, ar 11 : 10 uz
varu guva vecākās veterānes! 

Arī vīriešu komandu sacensības 

rezultāts ļāva teikt komplimentus 
veterāniem. Vecie handbolisti ar 
14 : 13 pārspēja gados krietni jau
nākos spēlētājus. 

LU handbola jubilejas norisi 
vainagoja saviesīgs vakars, kuru 
vadīja Irēna Bīskapa - arī rokas
bumbas veterāne. Viņai lieliski iz
devās šķetināt atpakaļ skaitāmos 
gadus - sporta notikumus, sacen
sības, uzvaras, laureātus, handbo
la dienas un nedienas. 

Atmiņām mūsu straujajā dzīvē 
ir maz laika. Bet tā bija reize, kad 
varējām salīdzināt - kā bija un kā 
ir... Bet vislabprātāk gribētos do
māt - kā būs... LU handbola spožā 
pagātne noteikti ir atgūstāma un 
Universitātes sporta vārdam būs 
vienmēr spožam būt. O 

No sirds t o vēlot . Universi
tā tes h a n d b o l a veterānu 

vārdā -
VELTA PŪRIŅA. 

Vēstures un filoloģijas 
fakultātes a b s o l v e n t e 

Svinīgo brīdi ievada treneri M. Cīrulis, J. Graužine 
un B. Purina 

Par notikumu priecājas vīriešu k o m a n d a s 
veterāns A. Rudovics, kādreizējā vārtsardze I. 
Bīskapa un treneris J. Melbārdis 

Vīru komanda ar savu treneri M. Gruli Rokasbumbas spēlētājas cauri laikam 

Sports Ķīmijas fakultātē 
1964. gadā atjaunotajā Ķīmijas 

fakultātē, pateicoties pirmā dekāna 
Gunāra Slaidiņa aktivitātēm, sports 
fakultātē uzplauka. 

60. gadi fakultātē bija veiksmī
gi. Veidojās labs sporta aktīvs. To 
vadīja Guntis Upacers - slēpotājs, 
Latvijas izlases orientierists. 1966/ 
67. m. g. 15. spartakiādes sacensī
bās kopvērtējumā fakultāte ieguva 
2. vietu. Šajos gados fakultātē mā
cījās daudz izcilu sportistu, kuri ak
tīvi iekļāvās fakultātes sporta dzī
vē. Vairākkārtējā republikas Vissa
vienības SB "Lokomotīve", LU 
čempione mākslas vingrošanā Līvi
ja Vizbule (Zeltiņa), vairākkārtēja 
republikas, LU Čempione sporta 
vingrošanā Anita Ēdola (Skujiņa). 
Labi studenti un atsaucīgi sportisti 
bija PSRS izlases dalībnieks, vai
rākkārtējais republikas čempions 
akadēmiskajā airēšanā Juris Frīd-
manis, tāpat vieglatlēte Irēna Jan-
kovska. volejbolisti Andris Ķauķis. 

slēpotājs Andris Actiņš, basketbo
listi Klāvs Brangulis, Lilita Čepu-
ka. Daina Vanaga, Sarma Bisenie-
ce. Jāizceļ Olafs Stengrēvics, kas, 
vadot fizkolektīvu, panāca, ka 17. 
spartakiādē Ķīmijas fakultāte iegu
va 1. vietu un ceļojošo kausu. Šajā 
laikā nodibinājās sportiski draudzī
gas attiecības ar Tartu Ķīmijas fa
kultāti. Notika draudzības mači gan 
Rīgā. gan Tartu. 

1967. gada maija beigās risinājās 
pirmās "Ķīmiķu dienas", kurās gal
venie bija sporta pasākumi. "Ķīmi
ķu dienu" sporta pasākumi norisinās 
vēl joprojām. Šo pasākumu ģeogrā
fija ir plaša - pa visu Latviju. 

70. gadu sākumā fakultātes sporta 
dzīvi vadīja Pēteris Trapen-

cieris. Sporta veidi, kas saistīti ar skrie
šanu, fakultātē bija augstā līmenī. 

70. gadu otrajā pusē labi panāku
mi bija gan vieglatlētikā, krosā, slē
pošanā, orientēšanās sacensībās. Fa
kultātē mācījās LVU izlases dalībnie
ki: Inta Šiliņa, Gatis Bebris, Dainis 
Ansons, Regīna Rajecka. Un vēl ne
remdināmais sporta draugs Donats 
Ērts. Vēlākajos gados Donats labi or
ganizēja un vadīja pasniedzēju-dar-
binieku sportu. 1978. gadā fakultāte 
izcīnīja 3. vietu "Sarkanā Karoga" 
izcīņā. 1970. gadu beigās fakultātes 
sporta dzīvi vadīja Gatis Bebris. Vi
ņam jāpateicas par fakultātespir-
mo "Sporta dienu" nooŗ-

ganizēša-

nu. Tā notika pie Amatas un bija ļoti 
labi noorganizēts pasākums, kurš tra
dicionāli turpinās līdz pat šai dienai. 
Tāpat tika nodibināta tradīcija - 1. 
kursa un pasniedzēju tikšanās spor
ta laukumā. 

80. gadu vidū par fakultātes fiz-
kolektīva priekšsēdētāju kļuva Gun
ta Freimane. Tajā laikā tika iedibi
nāta vēl viena sporta tradīcija - LVU 
un RPI Ķīmijas fakultāšu draudzības 
sacensības. 

Sekmīgi šajā periodā mācības ar 

vienoja republikas izlases dalībnieks 
Normunds Želčans, LVU izlases bas
ketboliste Ineta Gasjavičus. 1983. 
gadā 30 jubilejas spartakiādes sacen
sībās fakultāte izcīnīja sieviešu gru
pā 3. vietu, 1986. un 1988. gadā fa
kultāte "Sarkanā Karoga" izcīņā ie
guva 3. vietu. 

90. gadi bija dzīves pārmaiņu ga
di, tas atsaucās ari uz fakultātes spor
ta dzīvi. Fakultāte nolēma darīt v * 
su, lai labi startētu "Lielās balva, 
izcīņā. Tas ari līdz šim tiek veikts. 

1997. gada maijā apritēja 30 gadi 
kopš "Ķīmiķu dienu" organizēšanas. 

Jubilejas pasāku
mi risinājās visu 
nedēļu, un noslē
dzās ar grandiozu 
balli un divu dienu 
izbraucienu a? 
sporta pasāku
miem Ogrē. 

B. SMITS 
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Volejbols 
Viens no po

pulārākajiem un 
masve id īgāka-

j iem sporta veidiem 
LtJ ir volejbols. Aktī

vi volejbola spēlētāji un atbalstītāji 
ir studenti un studentes, sporta dzī
ves vadītāji un mācībspēki. Viņu ne
savtīgā darba rezultātā gūtas uzva
ras dažāda mēroga sacensībās. Vo
lejbola komandas ar LU un LVU vār
du ir bijušas paraugs ne tikai dau
dzām volejbola paaudzēm, bet ari ci
tiem sporta veidiem. 

Par neatkarīgās Latvijas volejbo
la vislielāko panākumu jāuzskata stu
dentu izlases uzvara akadēmiskajās 
pasaules meistarsacīkstēs 1939. ga
dā Monako. Šīs komandas sastāvā 
spēlēja V. Elmūts, U. Ģermānis, K. 
Šleicers, A. Pētersons (visi US), A. 
Hermanovskis (LJ) un I. Laukevics 
("Starts"). 

Vīriešu komandas (ar US un LVU 
nosaukumu) ir izcīnījušas Latvijas 
čempiona nosaukumu četras reizes 
pirmskara un četras - pēckara perio
dā. Pirmās vietas ir ari Latvijas augst
skolu studentu sacensībās un pēcka
ra pirmajās atjaunotajās SELL (So
mijas, Igaunijas, Latvijas, Lietuvas) 
sacensībās, četras reizes vīriešu ko
manda k|uvusi par Rīgas čempioni. 

US sieviešu komandas septiņas 
reizes bijusi Latvijas čempionvienī
bas godā (laikā no 1930. gada līdz 
1943. gadam). Ar LVU vārdu sais
tās 14 reizes izcīnītās uzvaras pēc
kara periodā gan republikas, gan Rī
gas čempionātos. īpaši jāuzteic pēc
kara LVU sieviešu komandas panā
kumi Vissavienības sacensībās: izcī
nīta 3. vieta ziemas meistarsacīkstēs 
1956. gadā, 1. vieta - VACP sparta
kiādē Maskavā, 3. vieta - PSRS Tau
tu II spartakiādē, veiksmīgas spēles 
Ķīnā, Čehoslovakijā, Polijā un Bul
gārijā. 

Jāatzīmē, ka LVU bija kalve 50. 

un 60. gadu Latvijas izcilākajām vo-
lejbolistēm, kuras pārstāvēja LVU 
sporta klubu. 

Pie pirmskara volejbolistiem vēl 
jāmin M. Cīrulis, V. Maike, J. Til
tiņš, E. Rūja, A. Jansons, A. Kirš-
felds, A. Fricsons, V. Jēkabsons-
Birznieks, A. Krieķis.O. Cipsts un 
sievietes V. Jansone-Ārgale, Z. Zi-
ģele-Langina, V. Eversa. A. Reiznie-
ce-Skrastiņa, T. Ērgle-Cēbere. E. 
Ozola, M. Svaržinska, M. Švēde-
Grapmane, E. Eltermane-Miķelsone. 
M. Otlāne-Buša, I. Sniķere, O. El-
mūte, E. Erharde, M. Mārtinsone-
Bērziņa u. c. 

LVU pēckara ievērojamākie vo
lejbolisti ir J. Veiskops, T. Millers, 
G. Lūks, L. Kravinskis, H. Lucis, L. 
Kovals, A. Ailis, P. Kazaks, A. Zei-
be, E. Gulbis, Z. Zviedris, K. Klēt
nieks, A. Heimanis, A. Šiliņš. Vēlāk 
A. Heimanis, E. Gulbis, J. Veiskops 
un H. Lucis tika iekļauti Latvijas vo
lejbola meistarkomandas sastāvā. J. 
Veiskops un H. Lucis 1955. gadā 

Universitātes Bridža klubs 
Neskatoties uz "Universitātes 

Sporta" ievērojamo vecumu (bet kas 
tad patiesībā ir 80 gadi organizācijai, 
kas varētu nodzīvot ari saules mūžu?) 
un samērā stingro turēšanos pie tra
dīcijām, 1998. gadā tika nodibināts 
"klubiņš", kas nodarbojas ar Latvijā 
pavisam netradicionāla sporta veida 
popularizēšanu. Bridžu, kas tiek uz
skatīts par samērā elitāru un pietie
kami sarežģītu kāršu spēli, nevar ap
gūt vienā dienā, un, lai sasniegtu ie
vērojamu meistarības līmeni, dažreiz 
paiet gadi (un gadu desmiti). 

Ko tad savā neilgajā mūžā (patie

sībā gan kluba mūžs ir ilgāks par ofi
ciālo 1 gadu) ir paspējis izdarit Bri
dža klubs (Bk)? Visu pagājušo gadu 
norisinājās Bk regulārais čempionāts, 
kur kopumā piedalījās ap 50 dalībnie
kiem. Dalībnieku meistarības līmenis 
bija ļoti dažāds: sākot ar pilnīgiem ie
sācējiem un beidzot ar starptautiskos 
turnīros godalgotiem bridžistiem. 

Vēl pagājušajā gadā tika likti pa
mati pasākumam, kuru ir nolemts 
turpināt šogad: Baltijas valstu junio
ru izlašu (līdz 25 gadiem) komandu 
turnīrs. Pagājušajā gadā diemžēl ne
varēja ierasties Lietuvas junioru iz

lase, tāpēc cīņa par uzvarētāju titulu 
norisinājās tikai starp Igaunijas un 
Latvijas komandām. Sajā cīņā ar ļo
ti nelielu pārsvaru pārāki izrādījās 
Latvijas juniori un šķiet, ka šopava
sar cīņa būs vēl interesantāka. 

Janvāra beigās vai februāra pašā 
sākumā atsāksies Bk pāru turnīrs, 
kas, kā jau pierasts, norisināsies vai
rākās kārtās un kur tiek gaidīti ari 
jauni dalībnieki (ari tad, ja nav part
nera ar ko spēlēt, jo parasti partneri 
izdodas atrast uz vietas). 

ILDZE STRAUME 

Sports Fizikas 
un Matemātikas fakultātē 

Šķiet, ka apgalvojums, ka FM 
fakultāte ir viena no sportiskāka
jām Latvijas Universitātē, nevienā 
neizraisa pārsteigumu, izbrīnu vai 
noliegumu: jau gadiem ilgi tiek iz
cīnītas kādas no godalgotajām vie
tām universitātes čempionāta un 
Lielās balvas kopvērtējumos, kat
ru gadu notiek neskaitāmas fakul
tātes sacensības visdažādākajos 
sporta veidos. 

Neskatoties uz to, ka daudziem 
studentiem vispopulārākais laiks 

RE KA 

sporta nodarbībām ir piektdienas va
kari, populārākā vieta - Vecrīga vai 
kāda pirts un populārākie sporta vei
di ir celšana, orientēšanās un mīklu 
minēšana nākamajā rītā, fizmatos vēl 
ir sastopami ari "konservatīvie" - tā
di, kas priekšroku dod bumbu spē
lēm, citām ar fizisko aktivitāti sais
tītām nodarbēm un prāta spēlēm. Kā 
lielu plusu Zeļļu ielas kopmītnēs dzī
vojošie atzīst iespēju vakaros uzspē
lēt basketbolu, volejbolu vai florbo-
lu fakultātes mazajā sporta zālītē (kas 

ļPadomi, kā baidīt un uztraukt 
kolēģus darbā ar datoriem 

spēlēja arī PSRS izlases sastāvā un 
izcīnīja 4. vietu Eiropas čempionā
tā. Tik spožus panākumus LU volej
bolisti līdz mūsu dienām vairs nav 
guvuši, lai gan republikas meistar
komandas sastāvā spēlējuši H. Bon-
dars, V. Sisojevs un J. Grantiņš. 

LVU sieviešu komandas ievēro
jamākie sasniegumi gūti laika perio
dā no 1942. līdz 1969. gadam. Visas 
volejbola sacensības Rīgā un repub
likā gandrīz vienmēr noslēdzās ar 
LVU volejbolistu uzvarām. 

Volejbola cienītājiem nebūs sve
ši ari H. Graudiņa. T. Kalniņa, E. Pie
pes, I. Bērziņas, L. Briedēs, A. Švei
ces, A. Purinās, I. Kampes, M. Ko-
rules, M. Sakses, Dz. Uztupes-Ka-
ramiševas, H. Hehtas, V. Varkēvičas, 
A. Kazākas-Tropas, A. Vilcinās, S. 
Vegneres-Plismanes. R. Jankovskas-
Aisteres, M. Rimšas-Rubenes. A. II-
metes, V. Avotas-Labuckas. kā arī 
mūsu vienīgās olimpiskās čempiones 
T. Veinbergas-Makno un daudzu ci
tu vārdi. 

par to, ka maza, toties pašiem sava). 
Populāri ir arī nu jau par tradīciju 
kļuvušie "Koju basketbola turnīri" 
un galda tenisa turnīri. 

Tomēr par visvisvisaizraujošāko 
pasākumu parasti tiek atzītas Fizmat-
dienas. Fizmatdienu'98 ietvaros no
tika pat sumo cīņas un, protams, pie
dalīšanās laivu braucienā "Kursas 
pavasaris", kur šķiet kāda puse no 
dalībniekiem bija fizmati. 

ILDZE STRAUME 

Ieslēdz datoru, bridi pagaidi, tad 
iesaucies: "Mans Dievs, viņi ir mani 
atraduši!" un laidies projām. 

Histēriski smejies trīs minūtes, 
pēkšņi apstājies un aizdomīgi palū
kojies uz izbrīnītajiem kolēģiem. 

Čakli strādā, laiku pa laikam ļau
ni palūkojoties uz kolēģiem. 

Kādu brīdi normāli strādā. Pēk
šņi izliecies izbijies un palien zem 
sola. 

Pirms sāc strādāt ar datoru, veic 
nelielu ziedojumu tam par godu. 

Iededz sveces pentagrammas for
mā uz datorgalda, pirms sāc strādāt. 

Paņem mutē salmiņu, rokas saliec 
kabatās. Turpini drukāt ar salmiņu. 

Sēžot grozāmajā krēslā, griezies 
apkārt un dziedi. 

Aizejot uz darbu, novelc zeķes un 
kaltē tās uz monitora. Tai pat laikā 
vari skaitīt haiku par kokvilnas estē
tiku. 

Noliec tastatūru uz grīdas un dru
kā tādā veidā, vēlāk žēlojies par slik
tajiem darba apstākļiem. 

Panākumu pamatā bija darba mī
lestība un entuziasms. Pašaizliedzī
gi strādāja treneri un sporta dzīves 
organizatori A. Grasis, I. Pelūde, K. 
Šleicers, A. Pētersons, A. Ailis, A. 
Bajārs un it īpaši L. Kovals. 

Par savu nenogurstošo darbu L. 
Kovals ir apbalvots ar LVU, Latvi
jas un arī PSRS goda nosaukumiem 
un diplomiem. 

Ari pašlaik LU studē daudzi labi 
volejbolisti - T. Roštoks (Vēstures un 
filozofijas fak.), Ģ. Mārtiņsons, R. 
Štāls, A. Štāls, A. Krūmiņš, K. Zaļ-
kalns, I. Baranovskis (visi VSI 
spec). 

Darbs neapstājas, tiek meklētas 
jaunas organizatoriskās un finansē
šanas formas. Ja izdodas rast opti
mālo risinājumu, rezultāti neizpaliks. 

Lai izdodas... 

EGILS RUBENIS, 
Vesel ības un sporta 

izglītības katedras lektors 

Strādājot, laiku pa laikam iesau
cies: "Jūs visi degsiet elles ugunīs!" 

Izliecies, ka mēģini norit kompjū-
terpeli. 

Atnes magnētus uz izklaidējies. 

Aizej pie instruktora uz sūdzies, 
ka dators "ēd" tavas disketes. 

Sāc uz monitora rakstīt ar pild
spalvu, žēlojoties par to. ka dators 
nestrādā. 

Tulkojusi 
A N D A 

i m i <mw№ 

Vai jūs zināt, kāpēc fizmati izcīna tik daudz kausus US čempionātā? 
(tie kas nezina, izlasa tekstu zem otras bildes) 

Ar sportu vajag nodarboties ne tikai piektdienas vakaros Vecrīgā, 
bet arī vasarā Engurē 

S v e i c a m 
LU bijušos, 
esošos un 
t o p o š o s 
sportistus 
svētkos! 
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L a i v ē l r e i z r u n ā c i p a r i 
1. N a c i o n ā l ā a p v i e n ī b a 

Vārds, uzvārds 
Sar. + - Kopā 

1 2 K r i s t ī n e A n t e 128 31 585 
2 6 S i g n e O e m p e l s o n e 105 31 562 
3 14 A n d r i s K l e p e r s 109 46 551 
4 3 S a n d i s A n t e 88 41 535 
5 13 M a r e k s K i l u p s 89 50 527 
6 24 Z a n e Z o n b e r g a 74 37 525 
7 10 K ā r l i s F r e i b e r g s 73 37 524 
8 8 R i t v a r s E g l ā j s 97 64 521 
9 12 Mareks Gaidamovičs 66 53 501 

10 16 Mārtiņš Lācis 71 63 496 
11 23 Jānis Vaivars 56 55 489 
12 17 Dace Miha|ska 46 50 484 
13 18 Agris Pīrāgs 53 57 484 
14 7 Eva Eglāja 52 65 475 
15 19 Inga Randare 37 56 469 
16 21 Liene Stērniniece 37 59 466 
17 9 Inga Ezera 31 62 457 
18 1 Ilze Ambaine 33 65 456 
19 4 Ina Baha 31 63 456 
20 15 Jana Kraule 26 58 456 
21 20 Jānis Sils 20 56 452 
22 11 Konrāds Funka 19 61 446 
23 22 Sintija Šoldre 12 64 436 
24 5 Dagnis Dedumietis 24 77 435 

2. K o s m o s a n o s l ē p u m u z i n ā t ā j s 

Vārds, uzvārds 

Vēlreiz a t g r i e ž o t i e s pie S t u d e n t u p a d o m e s v ē l ē š a n u 
i z n ā k u m i e m , tā būtu informācija p ā r d o m ā m e s o š a j i e m u n 
p o t e n c i ā l a j i e m s a r a k s t u ve idotā j i em, k a s n o t e i c a p l u s u s 
un m ī n u s u s , k a s bija tā v i s a p a m a t ā . . . 

3. Saules spēks 
Vārds , uzvārds 

Sar. + - Kopā 
1 22 U ģ i s M e l d e r s 123 34 612 
2 9 J ā n i s Š v i n s k i s 127 39 611 
3 14 K a s p a r s V ī b ā n s 94 14 603 
4 1 E d g a r s M e l n i s 111 37 597 
5 13 U v i s L a p s i ņ š 73 37 559 
6 12 G a t i s B a i g a i vis 75 42 556 
7 3 I l o n a B a u d a 6 6 49 540 
8 15 J ā n i s B ē r z i ņ š 56 40 539 
9 16 Ģirts Zembergs 40 25 538 

10 25 Roberts Līnis 54 40 537 
11 6 Sigita Sniķere 62 51 534 
12 19 Andris Geidāns 52 42 533 
13 7 Laura Kellija 66 58 531 
14 24 Valdis Kuzmins 45 39 529 
15 8 Ints Mežjānis 39 38 524 
16 2 Ivo Klotiņš 41 41 523 
17 10 Inese Druviete 41 42 522 
18 4 Pēteris Serģis 29 37 515 
19 11 Roberts Pūgulis 32 40 515 
20 21 Mārtiņš Šaško 23 37 514 
21 5 Māris Parfianovičs 26 37 512 
22 18 Gunvaldis Skrastiņš 40 51 512 
23 20 Arta Krūze 28 40 511 
24 17 Voldemārs Burģis 31 45 509 
25 23 Madars Štramdiers 13 36 500 

Ziņojam g a l ī g o s LU S t u d e n t u p a d o m e s v ē l ē š a n u i znāku
m u s a t t i ec ībā uz kandidātu g ū t o b a l s u ska i tu . Tabulās 
i zce l t i e kandidāt i ir i evē lē t i . B e z t a m k ā d s n o e v e n t u ā l a 
j i em d e p u t ā t i e m p a g u v i s jau at te ikt ies ņ o LU S P l o c e k ļ a 
m a n d ā t a . Tas ir b ē d ī g i s l a v e n a i s J ā n i s Š v i n s k i s , kura 
v ie tā n ā k s Ģirts Z e m b e r g s . 

Sar. + Kopā 
1 3 Juris Pūce 47 13 189 
2 21 J u r i s M a r k e v i č s 33 12 176 
3 5 Raimonds Priede-Baņģieris 30 16 169 
4 17 Voldemārs Johansons 25 12 168 
5 13 Didzis Šēnbergs 28 16 167 
6 6 Rūdolfs Eņģelis 29 18 166 
7 1 Dagnija LSce 24 14 1 6 5 
8 15 Andis Burkevics 24 14 165 
9 7 Evija Ansonska 22 17 160 

10 10 Agnis Sauka 20 16 159 
11 11 Lorija Lielaviele 18 16 157 
12 14 Elīna Adlere 19 18 156 
13 16 Māris Noviks 18 17 156 
14 2 Dace Grtnberga 14 14 155 
15 4 Liene Baltā 19 19 155 
16 8 Beala Galzone 21 22 154 
17 12 Stella Ankrava 16 19 152 
18 18 Aivars Spūlis 12 15 152 
19 9 Jolanta Aizsila 13 20 148 
20 19 Adriana Roze 7 16 146 
21 20 Gunārs Valdmanis 11 20 146 

. S t u d e n t u c e ļ š 

Vārds, uzvārds 
Sar. + - Kopā 

1 1 Edgars Kaņepe 24 1 69 
2 4 Katrīna Duka 24 3 67 
3 6 Linards Gasūns 22 1 67 
4 5 Māris Ka|ķis 18 0 64 
5 10 Ivars Arbačevskis 19 2 63 
6 2 Ivo Tarvāns 15 1 60 
7 9 Jānis Bondars 13 1 58 
8 7 Edijs Kupčs 12 1 57 
9 13 Kārlis Ķēniņš 12 1 57 

10 3 Edijs Roķis 11 1 56 
11 8 Jānis Krūmiņš 11 1 56 
12 15 Baiba Lazda 11 3 54 
13 16 Ra imonds Peļņa 11 3 54 
14 18 Uldis Kaušelis 8 1 53 
15 19 Andre js Konstantīns 7 1 52 
16 20 Mārt iņš Plotnieks 7 1 52 
17 22 Gita Grosfogele 9 3 52 
18 11 Jana Paupe 7 2 51 
19 12 Agate Sokolova 6 2 50 
20 21 Ieva Šveisberga 8 4 50 
21 14 Ieva Palkavniece 7 4 49 
22 17 Jūlija Maņina 6 5 47 
P a i s u m s 

Vārds , uzvārds 
Sar. + - Kopā 

1 1 A n d i s M a l ē j s 115 20 492 
2 2 E l i t a B a k l ā n e 99 23 473 
3 13 U l d i s P ū p o l b e r g s 95 24 4 
4 6 Re in i s Pļaviņš 82 21 45o 
5 7 H e l m u t s L i n d e 72 28 441 
6 4 I e v a R e i n b e r g a 6 4 29 432 
7 5 Raiv is Eināts 5 8 24 431 
8 10 Inese Saiva 62 32 427 
9 8 Inguna Minusa 58 29 426 

10 3 Gundega Dičeva 48 25 4 2 0 
11 11 Jana Ledusāne 47 31 4 1 3 
12 9 Ai ja Kalvāne 37 28 406 
13 12 Diāna Anškina 4 3 34 406 

Z i e m a s s v ē t k u a t s k a ņ a s 
Kā jau visas Latvijas Universi

tātes fakultātes, arī vēsturnieki un 
filozofi pagājušā gada nogalē izcē
lās ar dažādām plaša mēroga akti
vitātēm. Neskaitot to, ka visu mē
nesi studentu pašpārvaldes telpas 
šturmēja neapmierinātie, nelaimīgie 
studējošo kredīta pieprasītāji (atvai
nojiet, bet neērtības nebija mūsu 
vainas dēļ), 17. decembrī fakultā
tes ēka dārdēja divtik - tika ievēlē
ta jaunā studentu pašpārvalde un 
pēc tam vakarā "dead moroz" ielū
dza visus uz gadskārtējo Ziemas
svētku balli. 

Pašpārvaldes vēlēšanas brie-
dajau krietnu laiku. Vispirms pava
sari tika izmēģināts variants iesaistīt 
jaunus biedrus pašpārvaldē seminā

ra ceļā, kur aicināti "bija visi darbo
ties gribošie, taču neko būtisku iz
mainīt esošajā SPP struktūrā jaunie-
viesums nespēja. Tādēļ par vēlēša
nām visskaļāk varēja līksmot skep
tiķis Ritvars Eglājs, kurš pārmeta 
esošajai pašpārvaldei demokrātisma 
trūkumu. 

Nu lūk, iesniegt pieteikumu vēlē
šanām noteiktā laikā paspēja divi sa
raksti ar visai daiļskanīgiem nosau
kumiem - "Pļāvējs" un "Pavasaris". 
Pirmais saraksts sevī apvienoja vi
sus vecos pašpārvaldes biedrus un tās 
līdzjutējus, otrais savukārt darboties 
gribošus vēstures 1. un 2. kursa stu
dentus. Vēlēšanu rezultāti pat neti
ka prognozēti, jo bija grūti noteikt 
reālo spēku līdzsvaru, kur jaunībai 

un vēlmei darboties pretim stājās pie
redze, labs rūdījums un vēl joprojām 
darbošanās spars. Tā kā decembra 
pirmajā nedēļā bija jau notikušas LU 
Studentu padomes vēlēšanas, kur 
piedalījās gandrīz visi tie paši, kas 
nu startēja uz fakultātes pašpārval
di, tad sarakstu aģitācija un reklāmas 
aktivitātes bija gaužām niecīgas; paš
pārvaldes kandidātiem par sevi lika 
manīt nogurums pēc neskaitāmām 
vēlēšanām. Bet lai nu kā, vēlēšanu 
komisija bija priecīga saskaitot ko
pumā vēlēšanās nodoto balsu skai
tu. Tajās pavisam bija piedalījušies 
199 fakutātes studenti, un tagad 13 
pašpārvaldes vietas abi saraksti dala 
šādās attiecībās - 6 "Pļāvēja" bied
ri, 7 "Pavasara" biedri. Liktenīgi vi

su izšķīra "Pļāvēja" locekļa Igauņa 
vēlēšanu mandāts, kuru viņš nodeva 
par saviem konkurentiem (99:100). 
Populārāko fakultātes studentu vār
di jau otro gadu ir palikuši nemainī
gi; tie ir Laura Kellija, Roberts Līnis 
un Sigita Sniķere. Atliek vienīgi no
vēlēt jaunajai pašpārvaldei censties 
savstarpēji sadarboties, nekašķēties 
un vismaz apliecināt sevi kā uzvarē
tājus. 

Vakarā, kad vēlēšanu drudzis 
bija norimis, sākās galdu un krēslu 
stumdīšana 1 .auditorijā. Mēs visi bi
jām nobrieduši satikt viens otru, pa
sniedzējus un dead morozu, kurš ie
radās "snegurkas" un ziemeļbrieža 
pavadībā. Izbrīnu radīja vienīgi Sa
laveča paskats, jo tā arī neviens no 

klātesošajiem netika skaidrībā, vai ar 
dāvanām ieradies īstais vecītis vai 
viltvārdis Čekists Minesota. Jāpasla
vē gan ir studentiņu priekšnesumi, no 
kuriem neatkarīgajiem novērotājiem 
sevišķi patikās filozofu 1. kursa teāt
ris. 

Pēc nosacīti svinīgās daļas uz 
skatuves kāpa mazliet smagā "Lat
vijas Gāze", kuru prata novērtēt pat 
vienīgais pasniedzējs, kurš bija ie
radies uz pasākumu. Grupa spēja uz
dot publikai pareizos ritmus, jo pēc 
viņu uzstāšanās dejas turpinājās līdz 
pat rīta gaismai. Atliek vienīgi ce
rēt, ka Ziemassvētku prieka un lai
mes vēlējumi nebeigs skanēt ari Jau
najā gadā. 

S. SNIĶERE 
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Stipendijas par labam sekmēm ... 
... j au otro gadu pēc kār tas 

"Latvijas Vēstnesis" piešķīris čak
lākajiem 1.1 Filoloģijas fakultātes 
studentiem literatūrā un valodnie
cībā. Profesores Martas Rudzītes 
stipendiju saņēma 3. kursa studen
te Inga Ivanova, bet dzejnieka 

Dace Tomaševska 

Aleksandra Čaka stipendija tika 
piešķirta 4. kursa studentei Dacei 
Tomaševskai. Svinīgais mirklis bi
ja 21. decembrī fakultātes dekanā
tā, piedaloties dekānei, docentei 
Dacei Lūsei, Latviešu literatūras 
katedras vadītājai docentei Ievai 
Kalniņai un Baltu valodas kated
ras vadītājai Dzintrai Paeglei. Pēc 
šī notikuma **U A" abas stipendiā
tes aicināja uz interviju. 

Kāda bija sajūta, saņemot šo at
zinību? 

Dace: - Man tas iekļāvās ikdienā 
un neuztvēru to kā kaut ko ārkārtē
ju. Pārsteigums bija vienīgi tad, kad 
man paziņoja, ka esmu izvēlēta šai 
vienreizējai stipendijai. Mūsu kursā 
ir ļoti daudz spējīgu studentu un ne
domāju, ka esmu tā spējīgākā. 

Inga: - Arī man tas bija pārstei
gums, jo ir ļoti daudz cilvēku, kuri 
varēja saņemt šo stipendiju. Daru to, 
kas man patīk un nebiju iedomāju
sies, ka to varētu kaut kā īpaši vēr
tēt. Es specializējos baltu fdoloģijā, 
bet Dace - latviešu literatūrā. 

Kādēļ studējat tieši Filoloģijas 
fakultātē? 

Dace: - Tādēļ, ka tas ir tuvāk sir
dij. Piemēram, jurisprudence vai 
ekonomika mani galīgi nesaista. 

Inga: - Mani vienmēr interesējusi 
valoda, lai tā būtu izkopta, lai cilvē
ki runātu pareizi. Tādēļ ari mūsu fa
kultātē ir šis dalījums - literātos un 
valodniekos, jo tās ir dažādas inte
reses. Valodniecība - tā ir loģiska zi
nātne, vairāk saistīta ar likumiem. Li
teratūra vairāk tāda kā interpretāci
ja. Es pati nodarbojos ar valodniecī
bu, mani kursa darbi ir dialektoloģi
jas jomā. 

Dace: - Es studēju ne tikai litera
tūru, bet ari katoļu teoloģiju. Iespē
jams, ka savu dzīvi vairāk saistīšu 
tieši ar šo jomu. Literatūra gan ne
kur nepaliks, jo tas viss saistās kopā. 

Ar ko interesanta jūsu fakul
tāte? 

Inga: - Šeit ir iespēja paskatīties 
uz latviešu literatūru citā skatījumā. 
Nereti sabiedrībā valda uzskats, ka 
latviešu literatūrā nav nekā intere

santa. Ārzemju literatūra - tas ir jau
ki! Ja ieskatās dziļāk, ir skaidrs, ka 
mums ir ļoti veiksmīgi darbi un lie
liski autori. Tad šī negatīvā attieksme 
pazūd. 

Savukārt par valodu - ir tā patī
kami apzināties, ka tu vari pareizi ru
nāt. Žēl klausīties, ka masu medijos 
ir "bojāta" valoda. Tādēļ, manuprāt, 
valodas izkopšana ir nozīmīgs darbs. 
Nemaz nav sliktāka par jurista vai 
ekonomista profesiju. 

Dace: - Tās profesijas ir "modē", 
bet žēl, ka latviešu valoda paliek kaut 
kur novārtā. Prieks, ka ir studenti, ku
ri studē latviešu valodu un to izkopj. 

Kā filoloģijas studenti atpūšas 
svētkos? 

Inga: - Kā visi studenti. Gan vien
kārši paslinko, neko nedarot, gan va
karos aiziet uz kādu krodziņu. 

Dace: - Var ari kaut ko labu pala
sīt, - to, kas nav obligāts. Krāt spē
kus jaunajam mācību semestrim. 

Ko vēlat citiem studentiem Jau
najā gadā? 

Inga Ivanova 

Inga: - Protams, izturību. Lai ne
ņem ļoti pie sirds dažādas neveik
smes! Lai turpina studēt un nepagurt. 

Dace: - Lai šis gads būtu piepil
dīts. Lai Dieva svētība pavada! 

MĀRA SADOVSKA 

Autsaideri atkal sagrauj pedagogus! 
Mūsu valstī sporta attīstībai tiek 

ziedots ne mazums līdzekļu. Loģis
ki, ka tas dod jūtamus rezultātus. Tā, 
visiem par lielu pārsteigumu, leģen
dārām uzvarām apvītā ķīmiķu ko
manda (Autsaideri) brauca viestur-
nejā pie pedagogiem, mācīt viņiem 
volejbola pamatus (trdicionālais 
nakts volejbola turnīrs). Visus dalīb
niekus šoreiz neminēsim, pietiks jau 
ar to, ka no ķīmiķu puses spēlēja tā
di meistari kā B. S. Svinskis, U. Mel
ders, Gatons Batons Kanapē un, pro
tams, slavenais Petardists - Skerča. 
Mācekļu lomā iejutās ikgadējie pe
dagogu balsti - Bērzs un Vērdiņš un 
neiztrūkstošie jaunbiedri Uno un 

Brēmer Ģirts. Es domāju, ka šie vār
di paši par sevi liecina par sacensī
bu augsto līmeni. Komandu uznā
ciens notika atklātajā ziemas hallē, 
milzīga fanu pūļa rēcienu pavadīju
mā, kas praktiski bija par iemeslu 
Ped. psih. fak. jumta sagrūšanai. Jau 
iesildoties varēja matīt, ka aptraku-
šā pūļa simpātijas pieder meistarīgai 
Autsaideru komandai, kas trieca grī
dā vienu naglu (bumbu) pēc otras. 
Loģiski, ka uzvaru kausi jau pirma
jās spēles sekundēs nosvērās uz po
tenciālo līderu pusi. Jā, šoreiz peda
gogiem nelīdzēja pat nopelniem ba
gātu spēlētāju (Igaunis no VFF) ie
saistīšana savā komandā. Jāatzīst, ka 

Autsaideri viņus sagrāva vienā setā 
(inform. viens sets ilgst 6 sek.). Lai 
pedagogi neierautos stūrī un nesāk
tu šņukstēt, ķīmiķi aizdeva savu lī
deri - B. S. Švinski, un atļāvās 2 se
tos padoties. Jūs jau, protams, nopro
tat, ka visu turnīru ar rezultātu 3 : 2 
uzvarēja Autsaideri. Pēc tam, kā at
slodze, tika spēlēts basketbols. Vi
siem sen zināms, ka ķīmiķi ienīst 
basketbolu kā stulbāko Latvijas spē
li. Tāpēc rezultāts ir likumskarīgs. 
Ķīmiķi smagi zaudēja neno vīstošās 
pedagogu meistarības priekšā. Pūļa 
svilpienu pavadīts korumpētais ties
nesis fiksēja gala rezultātu-49:47. 
(Jāpiezīmē, ka Gatona Batona Kana

pē un U. Meldera mestie pēcsvilpes 
soda metieni, loģiski, nesasniedza 
mērķi.) Liekulībai nav pamata, pe
dagogi bija pārāki praktiski jebkurā 
spēles elementā (Pēdējo sekunžu 
metienos jau nu noteikti.). Bērza trie
cieni grozā no augšas lika noģībt ne 
vienai vien meitenei. Abām pusēm 
vienojoties par draudzīgu neizšķir
tu, sargam par lielām šausmām, abas 
komandas, ņemot līdzi milzīgo fanu 
pūli. pārvācās uz viesmīlīgajām pe
dagogu pašpārvaldes telpām. Godts, 
kam gotds, bet pedagogi, ar Andri 
Šakenu priekšgalā, bija parūpējušies 
par cienīgu relaksāciju. Blondīnes, 
brunetes, kā arī rižās Ilzes striptīzā 

mainījās pēc stingri sastādīta grafi
ka. Mūzika kā parasti bija exelenta. 
Ķīmijas fakultātes sporta tvaikoņa, 
Inta Skerškāna (Petardes), secinā
jums bija viennozīmigs, šādi inter
nacionāli mači ir jāatkārto vismaz 5 
- reiz gadsimtā. Jāpiemin ANO mie
ra novērotāji (K. S. Melnis un A. 
Kalniņš), kuri sekoja, lai netiktu pār
kāptas cilvēktiesības. Tā nu tas bija 
un milzumlielais paldies Bērzam un 
pārējai pedagogu blicei par lielisko 
turnīra organizāciju un fantastiska
jām balvām. 

Vier jmēr jūsu 
B. S. SVINSKIS 

TESTS 
Vai Jūs esat 
mazais viltniecinš? 

1. Kā Jūs sauc? 
a) Nav ne jausmas ( 10 p.); 
b) Jānis Švinskis(1000p.); 
c) kaut kā savādāk ( 0 p.). 

2. Kas apēda Sarkangalvīti? 
a) Vilks ( 0 p.); 
b) žurkas ( 5 p.); 
c) tārpi (10 p.). 

3. Kas ir Mauzeris? 
a) Darbs ar galvu (10 p.); 
b) brālis ( 5 p.); 
c) ierocis ( 0 p.). 

4. Kas ir Rižā Ilze? 
a) Švinska vardarbības upuris ( 5 p.); 
b) Švinska slimīgās fantāzijas aug
lis (10 p.); 
c) Svinskis pats (0 p.). 

Atbildes: 
0 - 10 p. Jūsos nav ne kripatiņas vil
tības. Kur tad tā var būt. Šitāds nai
vums vēl nav pieredzēts. 
10 - 20 p. Nu labi, labi, katrs jau pie
prot kādu stulbu jociņu. 
20 - 40 p. Kaut kāds funktieris jau 

SP lapu 
v e i d o j i s 
Edgars 
Me ln is 

jums ir. 
40 -1000 p. Tā nemēdz būt, jūs vien
kārši neprotat skaitīt. 
1000 un vairāk p. Esi sveicināts, Jā
ni Švinski! 

Autors: NORA n o VFF. 

P.S. Ilzes saturieties, nākamajā nu
murā jums kolosāls uzsaukums (au
tore). 

KM7 konkurss 
Jaunais gads un Ziemassvētki ir godam aizvadīti, un beidzot (par lielu prieku nepacietībā trīcošajiem faniem) 

ir klāt pagājušā gada UA vislasītākais konkurss. Mēs nebaidāmies šī skaļā nosaukuma, jo Starptautiskā Cilvēktie
sību institūta veiktie pētījumi un aptaujas pierāda tieši to. Ņemot vērā rūgto pieredzi, esam nolēmuši paplašināt 
savu e - pasta adresi (daļai konkursantu vēstuļu nepietika vietas), tāpēc sūtiet droši atbildes uz veco adresi. 
(Steidzami lūdzam ierasties iepriekšējā konkursa uzvarētājus pēc nopelnītajām balvām balvām.) Vēlreiz pateica
mies par sirsnīgajiem laba vēlējumiem gadu mijā. Tā kā šis mums visiem bija gaišs un jauks laiks, tad esam 
nolēmuši atcelt Uģa Meldera diskvalifikāciju. Mazo draudziņ Uģi, raksti droši, mēs to novērtēsim! Kā jau tika 
solīts, jautājumi laika gaitā paliek arvien grūtāki un grūtāki. Par to liecina ari tas, ka šoreiz saņēmām 2x mazāk 
vēstuļu ar pareizām atbildēm nekā parasti. Mēs ņēmām vērā pirmās trīs pareizi iesūtītās atbildes, un tā pirmā 
pirmrindniece ir absolūta iesācēja Jeļena Ginglata, kura saņem galveno balvu, un vēl divas veicināšanas balvas 
(no B. S. Švinska skaņu fonotēkas) saņem J. Bērziņš (Bērzs) no P.P.F. un I. Nakurts (Ventiņš) no Ķ. F. Atgādinām 
mūsu elektroniskā pastnieka adresi un tā būtu k.n.z.@parsmail.com, turklāt runājot par roņiem E apakšgrupas 
cetturdaļfinālā pārliecinošu uzvaru guvis A. Kalniņš. Prāta asināšanai šoreiz konkursā runa ir par aizvadīto vec-
jaungada nakti: 

1) Kuru no KNZ biedriem vēlas nogalināt daļa no SP locekļiem: 
a) Edgaru Melni, jo viņš izdarīja liktenīgu kļūdu; 
b) Uģi Melderi, jo viņš ir vistizlākais un visvārgākais; 
c) praktiski visus KNZ biedrus; 
d) personu, kas maskējas zem Stulbās Blondīnes vārda. 

2) Kurš tai svētajā naktī izkāvās ar Burtnieku mācītāju un viņa draudzi: 
a) J. Švinskis, jo viņš ir Saules dieva Rā pielūdzējs; 
b) Uģis Melders, jo viņam pie rokas bija filcis un baltā josta; 
c) Mārtiņš Gabaliņš, jo viņš ir dievturis un pagāns. 

3) Kurš laimīšu liešanas procedūrā izlēja vislielāko kropli: T̂TāāĀ tw 
a) A. Kalniņš; mws 
b) U. Lāpstiņš; 
c) G. Bālgalvis. 

Esiet moži un sūtiet savas perversās versijas. Paldies! 

mailto:k.n.z.@parsmail.com
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INFORMĀCIJA, REKLĀMA, 
SLUDINĀJUMI 

U z m a n ī b u , s t u d e n t i e m , 
k u r i d z ī v o L i e p ā j a ! ! ! ! 

Ir saņemts piedāvājums no DIU "Liepājas tūre" organizēt 
udentu pārvadāšanu ar mikroautobusu "Ford" maršrutā Lie-

āja - Rīga (piektdienās) un Rīga - Liepāja (sestdienās vai 
jirmdienās). Orientējoša cena Ls 2,50. Mikroautobuss varētu 
piebraukt pie jūsu kopmītnēm. Ja šāds piedāvājums jūs ir iein
teresējis, tad lūdzu pēc iespējas ātrāk griezties Studentu pado
mē (tel. 7223701), lai varētu uzklausīt jūsu priekšlikumus par 
jums izdevīgu pārvadājuma laiku. Varat ari sūtīt ziņulusp@la-
net.lv . Pārvadājumu uzsākšana būs atkarīga no jūsu ieinteresē-
& > a s ] LU STUDENTU PADOME 

rcr 

'f Atbildot uz jautājumiem, tu piedalies loterijā un vinnē. Vin
nējot, tu iegūsti iespēju ielikt avīzē jebko - drauga apsvei
kumu, anonīmo novēlējumu pasniedzējam vai vienkārši sa
vas domas. Uz priekšu! 

1) Kuras rubrikas tev liekas interesantas? 

T u u n **UA»* I 
I 

Student, tev ir unikāla iespēja pateikt pasaulei, 
ko tu par to domā! 

CJaunumi 
G Tas var jūs interesēt 
D Domāsim kopā! 
• Konkursi 
• Iepazīsimies! 
• Infodienas 
LJ Jūsu zināšanai 
[ J Lielais sports 
[ Es rakstu 
fj Sludinājumi, reklāma, 

• Sarunas par politiku 
• Re, kā! 
U Mēs pie viņiern;Viņi pie mums 
G Palauzi galvu! 
Li Sveicam! 
• LU fakultātēs 
r Mūzikas stūris 
G Rozīnīte 
• Literārā lappuse 

informācija 

2) Kuras rubrikas ir liekas? 

3) Vai pašreizējais Universitātes notikumu atspoguļo- • 
ļums ir pietiekams? ' 
G Jā C Nē I 

4) Vai vēlies redzēt mainītu avīzes vizuālo noformējumu? i 
• Jā G Nē 

5) Vai tu regulāri lasi "UA"? 
G Jā C Nē 

6) Vai tu lasītu "UA", ja tā nebūtu bezmaksas? 
• Jā ū Nē 

7) Tavi priekšlikumi: 

I Ames vai atsuti anketu uz "UA" redakciju! I 

What is Lingua Franca? 
Lingua Franca was created by WSCF and EYCE in 1991 -

following the political changes that took place in Eastern and 
Central Europe - with the aim of offering practical support to 
newly-emerging Christian youth and student movements and 
of providing an opportunity for young volunteers from Wes
tern countries to experience firsthand the life and culture of 
this previously less accessible part of Europe. 

Short-term language Courses organised by hosting groups 
in the region and by young people from the West, who offer 
their skills and their knowledge of a chosen language, have 
proved to be an ideal framework for reciprocal cultural and 
linguistic exchange. 

Please contact us if you would like more information about 
the work of Lingua Franca 

PO Box 22900 
London, N10IWN 
Great Britain 

Tel/Fax: 44 181 8833739 
E-mail: linguafranca@eclipse.co.uk 
http://www.linguafranca.movemenLorg 

Studente v ē l a s īrēt 1 istabas dzīvokli 
Rīgas centrā vai tā tuvumā. 
Sūtīt z iņas uz Info ( 7 5 5 1 1 8 1 ) peidžeri 3 1 4 7 4 
vai zvanīt vakaros 7247431 Nonai. 

f 

Visiem atraktīvajiem, asprātīgajiem 
un jautrību mīlošajiem! 

Vienreizēja iespēja pārbaudīt veiksmi Teātra 
spēlēs, jo LU Ķīmijas fakultātē K. Valdemāra ielā 
48 6. februāri pīkst. 18" viesosies teātra klubs 
"Hamlets", mūžam nopietnā Rolanda Zagorska va
dībā. Pasākumu kuplinās īpašie viesi - Dobeles jau
niešu teātris ar Velgas Līces kustību izrādi "Pasaulīte" un A. 
Zeibota viencēlienu "Virtuve", rež. V. Līce. Viņus atbalstīs LU 
Studentu teātris (vadītājs V. Klintsons) ar kustību kompozīci-
jām. Maksa par piedalīšanos vai vērošanu - tikai Ls 1. 

Tuvāka informācija pa tālruni: 2-299682, pēc pīkst. 21 0 0 . 
VISVALDIS KLINTSONS 

Apsveikumi 
< ī.ipp. 

Ko es vēlos darīt ar savu dzīvi? 
Ko man īstenībā nozīmē panākumi? 
Kas ir manas galvenās vērtības? 

Lai gadu mijā katram izdodas pārdomāt un noskaidrot šos 
jautājumus! Lai izdodas apliecināt sen senu patiesību, ka jau
nie vienmēr dod spēku pasaulei, ka jaunajiem piemīt tieksme 
uzlabot pasauli un ka no tā beigu beigās iegūst ari vecākā pa
audze! Lai studentiem un mācībspēkiem izdodas būt līdztiesī
giem partneriem! 

Lai leduspuķu saltums un sveču liesmu siltums sniedz Jums 
harmoniju nākošajam gadam! 

Mācību - konsultāciju centrs 
"Vērtspapīri" 
a i c i n a k u r s o s 

FONDU TIRGUS SPECIĀLISTU SAGATAVOŠANAI PĒC 
PROGRAMMAS "VĒRTSPAPĪRU TIRGUS LATVIJĀ". 

APMĀCĪBAS FORMAS: LEKCIJAS, SEMINĀRI, TRENINGI. TIEK 
KOMPLEKTĒTAS DIENAS UN VAKARA GRUPAS, TĀLMĀCTBA. 
PĒC KURSU BEIGŠANAS KLAUSĪTĀJI KĀRTOS EKSĀMENU 
VĒRTSPAPĪRU TIRGUS KOMISIJĀ UN SAŅEMS LICENCI, KAS 
DOS TIESĪBAS STRĀDĀT FONDU TIRGU 5 GADUS. 
KĀRTĒJIE KURSI NOTIKS 18.01.-23.01.1999. UN 
25.01.-30.01.1999. 

APMĀCĀM JAUNĀKĀM AKTUĀLĀM SPECIALITĀTĒM: 
- VĒRTSPAPĪRU BROKERIS. INTERESANTAS LEKCIJAS, UNIKĀLI 
METODISKIE MATERIĀLI, EKSKURSIJA DĪLINGA CENTRĀ. P Ē C 
KURSU BEIGŠANAS - VĒRTSPAPĪRU TIRGUS KOMISIJAS LICENCE. 
- INDIVIDUĀLĀ APMĀCĪBA, VALŪTAS TIRGUS DĪLERIS. KĀ 
STRĀDĀT UN IEGŪT PEĻŅU VALŪTAS - DĪLINGA OPERĀCIJĀS. P Ē C 
APMĀCĪBAS IR IESPĒJA UZSĀKT DARBU AR MINIMĀLO KAPITĀLU. 

PIERAKSTĪŠANĀS uz SEMINĀRIEM PĒC ADRESES: 
RĪGA, MEISTARU IELA 10, 225. KAB. 
TĀLR.7211577,7220453 

ENGLISH conversation courses All levels 
Expert native speaker ANU Canberra 
1 Ls/hr 7325469 maltalat@parks.lv 

PALAUZI GALVU 

{j^lugslāLās izglītības padomes pnt&šsējilāja, profesore ō^aiba TKa 

t 

Veselību, laimi un radošu darbu Jaunajā gadā vēlu savām 
pasniedzējām no Pedagoģijas un psiholoģijas institūta! 

Paldies Šponas, Kraukles, Čehlovas un Krūmiņas kundzei 
par man parādīto uzmanību un pretimnākšanu! 

®lga 0hpiionavt2, 
studente. I grupas invalīde 

"Universitātes Avīze" pateicas arī visiem tiem, kuri atsūtīja 
apsveikumus redakcijai. Laimi jums visiem! 

Ministru 
Kabineta Balvas 

Saskaņā ar Ministru kabineta 1997. gada 26. augusta no
teikumu nr. 306 "Nolikums par Ministru kabineta balvu par 
sasniegumiem starptautiskajās mācību priekšmetu olimpiādēs" 
9. punktu piešķirt 1998. gadā Ministru kabineta balvu - Goda 
diplomu, krūšu nozīmi un attiecīgu naudas summu - starptau
tisko mācību priekšmetu olimpiāžu uzvarētājiem, kā ari Goda 
diplomu un attiecīgu naudas summu viņu pedagogiem: 

Uldim Kondratovičam, Latvijas Universitātes Bioloģijas 
fakultātes docentam, O. Kirjanovas pedagogam - 2S0 latu 

Aivaram Bērziņam, Latvijas Universitātes Fizikas un ma
temātikas fakultātes docentam, A. Koroļovas pedagogam - 2S0 
latu 

Dm itrijam Kravčenko, Latvijas Universitātes 1. kursa stu
dentam, par iegūto 3. vietu - 700 latu 

Jānim Liepiņām, Latvijas Universitātes 1. kursa studen
tam, par iegūto 3. vietu - 700 latu 

Jurim Meijām, Latvijas Universitātes 1. kursa studentam, 
par iegūto 3. vietu - 700 latu 

Skaidrītei Pakulei, Latvijas Universitātes Ķīmijas fakultā
tes mācību metodiķei, J. Meijas pedagoģei - 250 latu 

Igoram Kļimenkovam, Latvijas Universitātes maģistran
tam, I. Meijas pedagogam - 2S0 latu 

Aināram Galvānam, Latvijas Universitātes Fizikas un ma
temātikas fakultātes Datorikas nodaļas studentam, Z. Rasšev-
ska pedagogam - 250 latu 

Jurim Smotrovam, Latvijas Universitātes doktorantam, A. 
Sausa pedagogam - 250 latu 

Mārtiņam Opmanim, Latvijas Universitātes Matemātikas 
informātikas institūta asistentam, A. Žoglas pedagogam - 250 
latu 

Ministru prezidents V. KRISTOPANS 
Izglītības u n z inātnes ministra vietā -

labklājības ministrs V. MAKAROVS 
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1. Iekārta radioviļņu uztveršanai. 2. Pilsēta, kurā norisinājās 
XVTJJ ziemas olimpiskās spēles. 3. Rudens mēnesis. 4. Galvas
pilsēta Eiropā. 5. Smalki, izmeklēti. 6. Pretēji, nesavienojami 
priekšmeti, parādības, jēdzieni. 7. Sengrieķu eposs. 8. Ziņas, fakti/ 
9. Ļoti mazi, smalki. 10. Ceļotāji. 11. Apdzīvota vieta Limbaži 
rajonā. 12. Uzņēmīga, darbīga. 13. Ķirurga nazis. 12. Kalmiki-
jas galvaspilsēta (Krievijā). 15. Konditorejas fabrika Rīgā. 16. 
Acs ābola caurspīdīgais ārējais apvalks. 17. Štats ASV. 18. Elek
tromehāniskas ierīces, skaņu noņēmēji. 19. Norobežota platība, 
laukums. 20. Jauns mežs. 21. Putns - kūkotājs. 22- Mākslīgs, 
gāzēts minerālūdens. 23. Tīt vaļā (kamolu). 24. Ķīmiskais ele
ments, sudrabaini balts, mīksts sārmu metāls. 25. Sīknaudas vie
nība Venecuēlā, Spānijā. 26. Daudzgadīgs, graudzāļu dzimtas 
lopbarības augs. 27. Vienveidīgu priekšmetu, vielu kategorija. 
28. Poļu aktrise (loma m/f "Četri tankisti un suns"). 29. Neapde
dzināti māla salmu ķieģeļi. 30. Piederības vietniekvārds. 31. Tuk
snesis Āfrikā. 32. Plaknes leņķa mērvienības SI sistēmā. 33. Fran
ču Nobela prēmijas laureāts medicīnā. 34. Pieturzīme rakstos. 
35. Mūžzaļi sporaugi ar ložņājošu stumbru. 36. Sīka ūdens viļ
ņošanās. 37. Mūžzaļš dekoratīvs priežu dzimtas koks. 38. Baltie 
asinsķermenīši. 39. Ārstniecības vielas izvilkums ūdenī vai spirtā. 
40. Paukošanās ierocis. 41. Notikt. 42. Būt sūdzētāja vai apsū
dzētā attiecībās (ar kādu). 43. Deguna gļotādas iekaisums. 44. 
Raita, žigla. 45. Sausi koka gabali, skali. 46. Savienība, apvienī
ba uz līgumsaistību pamati. 47. īss, kodolīgs teiciens ar filozo
fisku domu. 48. Radošo spēku dieviete romiešu mitoloģijā. 49. 
Sapri&gi, mērķtiecīgi, lietderīgi. 50. Ūdenstilpes ledū izcirsti cau^ 
rūmi. 51. Balts vai bezkrāsains minerāls. 52. Sabiedriskās iekāi 
tas forma. 53. Pilsēta, kurā 1935. gadā atklāja metro. 54. Kāršu 
komplekts. 55. Brīva, neaizņemta vieta (piemēram, darbā). 56. 
Ēka, nams. 57. Nevienā vietā. 
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Iepriekšējā numura publicētās mīklas atbildes: 
Horizontāli: 5. Patiess. 7. Slaikas. 9. Stibas. 10. Ūnijas. 11. 

Tapetes. 12. Komijs. 14. Apsējs. 16. Aitas. 19. Sajukt. 20. Vā
rīgs. 21. Sodīda. 22. Noiets. 24. Lētas. 27. Laipas. 30. Sakaut. 
32. Atminēt. 33. Asaris, 34. Restes. 35. Salakas. 36. Augtene. 

Vertikāli: 1. Stobri. 2. Teksts. 3. Karūsa. 4. Skaits. 5. Patrons. 
6. Stipri. 7. Sietla. 8. Skujas. 13. Jaunība. 15. Pārtika. 16. Atkal. 
17. Tēmēt. 18. Svins. 21. Slaists. 23. Skujene. 25. Ēimots. 26. 
Arnika. 28. Pārsla. 29. Sasukā. 30. Strūga. 31. Kastes. 
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